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مازندران - گیلان - گلستان

منشأ بدبختی های بشریت زیر سر 
آمریکا و اسرائیل است

کشاورزی مازندران گرفتار 
واسطه ها است

روزنامه

قصه مسافران  در نوروز امسالاجرای آمایش آموزش عالی، زمینه ساز توسعه علمی و خوداتکایی ســومین نشســت کمیتــه تخصصــی آمایــش آمــوزش عالــی و مدیریــت تحــول بــا حضــور روســا 
ــی و  ــات غیردولت ــگاه ها و موسس ــور، دانش ــام ن ــی، پی ــگاه های دولت ــی دانش ــان آموزش و معاون
ــدران واقــع در بابلســر برگــزار شــد. ــزی در دانشــگاه مازن نماینــده ســازمان مدیریــت و برنامه ری

نخســتین نیــروگاه خورشــیدی گیــان در شــهر لوشــان از توابــع شهرســتان رودبــار با حضــور مدیرکل 
دفتــر توســعه ســامانه هــای مقیــاس کوچــک ســازمان انــرژی هــای تجدیدپذیــر و بهــره وری بــرق ایران 

ــرداری شــد.  بهره ب

همــان طــور کــه گفتــه شــد، یکــی از بــزرگ تریــن پــارک هــای آبــی خاورمیانــه، پــارک آبــی آتانتیــس 
اســت کــه به دلیــل قــرار داشــتن بــازی هــای متنــوع و مفــرح در ایــن پــارک، انتخــاب بســیار مناســبی 
بــرای همــه افــراد اســت. گردشــگرانی کــه بــازی در ایــن پــارک را تجربــه کرده انــد، در کنــار سرســره هــای 

هیجان انگیــز آن، ســاحل اختصاصــی، آکواریــوم و ســافاری کوســه آن را توصیــه می کننــد.

نخستین نیروگاه خورشیدی گیلان در رودبار راه اندازی شد

پارک آبی آتلانتیس بهتر است یا پارک آبی وایلد وادی 

بهترین راه مصرف 
مکمل های آهن چیست؟
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سمانه اسلامی
 بارش های از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای 
مهــر ۱۴۰۲( تا ۱۳ بهمــن در حالی به ۷۲.۷ 
میلیمتر رسید که در مقایسه با دوره بلندمدت 
۵۵ساله که ۱۱۶.۲ میلیمتر بارش داشته ایم ۳۷ 

درصد کاهش دارد.
متأثر از وضعیت بارشــی کشــور حجم آب 
موجود در سدهای کشور در ۱۶ سد همچنان 

نسبت به سال گذشته کاهش دارد
داده های هواشناســی مازندران نشان می 
دهــد که طی چهار ماهه ســال زراعی ) مهر ، 
آبان ، آذر و دی ماه ( بارش بارندگی ها نسبت 
به دوره آماری و مدت مشابه سال قبل کاهشی 
بوده است، شــرایطی که به شدت مسوولان و 

کشاورزان استان را نگران کرده است.
بنابر این گزارش میانگین بارش چهار ماهه 
سال زراعی جاری استان مازندران منتهی به آذر 
حدود ۱۵۸ میلیمتر بوده که نســبت به مدت 
مشابه دوره آماری بلندمدت که ۲۷۱ میلیمتر 
بوده، حدود ۴۲ درصد کاهش و نسبت به مدت 
مشابه سال قبل که حدود ۲۷۶ میلیمتر بوده، 

حدود ۴۳ درصد کاهش داشته است.
مازندران استانی با محور تولیدی کشاورزی 
است که تقریبا کشــت تمامی محصولات آن 
به بارندگی و ذخیره ســازی آب بستگی دارد. 
طبــق آمارهای رســمی تعداد بهــره برداران 
بخش کشــاورزی مازندران حــدود ۵۰۰ هزار 
نفر است و هرگونه تغییر در بارندگی به صورت 
مستقیم بر زندگی و معیشت آنان و در نهایت بر 
امنیت غذایی کشور که مازندران نقش حدود 
۱۲ درصدی در تولیــد ارزش افزوده آن دارد ، 

اثرگذاری خواهد کرد.
طبق آماررسمی جهاد کشاورزی مازندران به 
دلیل کاهش و تاخیر در بارندگی مهر و آبان ماه 
امسال سطح زیر کشت محصولات پاییزی به 
خصوص دانه روغنی کلزا به شدت تحت تاثیر 
قرار گرفت ،یعنی امسال تنها هشت هزار و ۲۶۲ 
هکتار از زمین های کشاورزی استان زیر کشت 
کلزا رفته است که حدود یکهزار هکتار کمتر از 
سال گذشته و یک سوم هدفگذاری دولت برای 

کشت این محصول در استان است.
بنابر ایــن گزارش میانگین بــارش آذر ماه 
سال جاری حدود ۳۸ میلیمتر بوده که نسبت 

به مدت مشــابه دوره آماری بلندمدت که ۷۰ 
میلیمتر بوده، حدود ۴۶ درصد کاهش و نسبت 
به مدت مشابه سال قبل که حدود ۳۷ میلیمتر 
بوده، سه درصد افزایش داشته است ،میانگین 
بارش آبان ماه امســال در مازنــدران نیز ۵۱.۲ 
میلی متر بود که این میزان نســبت به مدت 
مشــابه ســال ماقبل آن که ۱۱۳.۶ میلی متر 
بود حدود ۵۴ درصد و نســبت به مدت مشابه 
بلند مدت نیز که ۸۲.۱ میلی متر بود حدود ۳۸ 

درصد کاهش داشته است.
در نخستین ماه از فصل زراعی جاری یعنی 
در مهرماه امســال نیز ۴۳ میلیمتــر باران در 
مازندران به ثبت رســید که این میزان نسبت 
به مدت مشــابه دوره آماری بلند مدت که ۷۲ 
میلیمتر بوده حدود ۴۰ و در مقایســه با مدت 
مشابه سال ماقبل آن نیز که حدود ۵۳ میلیمتر 

بوده حدود ۱۹ درصد کاهش داشته است.
تازه اول زمســتان هستیم و هنوز به باریدن 
آسمان امیدواریم، اما آیا می توان به بارش های 
زمســتانه و از آن مهم تــر پیــش بینی های 

هواشناسی امید بست؟
رئیس مرکز ملی اقلیــم و مدیریت بحران 
خشکسالی ســازمان هواشناسی کشور درباره 
وضعیت دمای کشــور در زمستان  می گوید: 
»به طور کلی میانگین دمای کشور در زمستان 
بیش از حد نرمال پیش بینی می شود. مدل های 
عددی که شبیه سازی جو برای پیش بینی آینده 
نشــان می دهند، بیانگر این هستند که دمای 
میانگین فصل زمستان به طور نسبی ۱ تا ۱/۵ 
درجه ســانتیگراد و در عرض های شمالی تا ۲ 

درجه سانتیگراد بیش از نرمال است.«
وی درباره بارندگی های کشور طی زمستان 
اینگونــه توضیح می دهــد: »به دلیــل اینکه 
مدل های زیادی برای شبیه ســازی وجود دارد، 
برخی از مدل ها شــرایط مایل به کم بارشی و 
برخی مدل های دیگر نیز شرایط نرمال و اندکی 
بیش از نرمال دارند و نشانگر شرایطی هستند 
که بیشتر به سمت نرمال گرایش دارد و انتظار 
داریم بر اساس خروجی مدل ها بارش ها در حد 
نرمال باشد.« تنش آبی در نیمه دوم سال حتمی 

است
وظیفه که نمی خواهد دوباره پیش بینی های 
ســازمان متبوعش نادرســت از آب در بیاید، 

تأکیــد می کند: »تمام این پیش بینی ها در حد 
احتمالات است و نمی توان به طور صد در صد به 
آن ها استناد کرد همچنین نکته مهم و قابل توجه 
این است که وضعیت دمایی قابل پیش بینی تر 
از میزان بارندگی ها اســت، چراکه متغیر های 
بسیار زیادی در میزان بارندگی تأثیرگذار است 
و نمی تــوان پیش بینی دقیقــی درباره میزان 
بارش های زمســتانه ارائه داد، اما به طور کلی 

شرایط نرمالی مورد انتظار است.«
بــه گفتــه وی در پاییز حــدود ۲۵ درصد 
بارندگی کشور تأمین می شود، اما از این میزان 
حدود ۴۴ درصد بارندگی ها کمتر از نرمال بود. 
این عدد و رقم بســیار بزرگی اســت، بنابراین 
تاکنون حتی ۱۰ تا ۱۵ درصد بارش امســال را 
دریافت نکرده ایم و حتی اگر زمستان پربارشی 
هم داشته باشیم باز هم جبران این کم بارشی 

بسیار دشوار است.
وظیفه بــا تأکید براینکه بــا کمبود جدی 
منابع آبی مواجه هستیم، می گوید: »حتی اگر 
بارش های زمســتانی در حد نرمال نیز باشد به 
دلیل کمبود جدی آب طی سال های گذشته 
و پاییز سال جاری، کمبود های گذشته جبران 
نمی شود و از نیمه دوم بهار با تنش شدید آبی 
در بسیاری از نقاط کشور مواجه خواهیم شد.«

مخاطرات تغییرات اقلیمی علیه گونه های 
کشاورزی مازندران

مازندران استانی با محور تولیدی کشاورزی 
است که تقریبا کشــت تمامی محصولات آن 
به بارندگی و ذخیره ســازی آب بستگی دارد. 
طبــق آمارهای رســمی تعداد بهــره برداران 
بخش کشــاورزی مازندران حــدود ۵۰۰ هزار 
نفر است و هرگونه تغییر در بارندگی به صورت 
مستقیم بر زندگی و معیشت آنان و در نهایت بر 
امنیت غذایی کشور که مازندران نقش حدود 
۱۲ درصدی در تولید ارزش افــزوده آن دارد، 

اثرگذاری خواهد کرد.
یکی از تبعات درازمدت تغییرات اقلیمی در 
مازندران که قطب کشاورزی ایران محسوب می 
شود و بخشی از تامین امنیت غذایی کشور را بر 
عهده دارد، آسیب پذیر شدن گونه های مختلف 

کشاورزی بویژه در مناطق جلگه ای است.
گونه های کشــاورزی در مازندران علاوه بر 

نیازمندیشــان به آب و بارندگی کافی، در برابر 
کاهش یا افزایش ناگهانی دمای هوا نیز حساس 

هستند.
به عنوان نمونه، بارندگی های بی موقع ماه 
مرداد امسال که در مازندران به ماه »انجیر پزان« 
هم معروف اســت؛ سبب شده تا میوه درختان 
انجیر مرغوبیت کافی نداشــته باشند، همان 
گونه که گرمای سوزان ماه های خرداد و تیر بر 
مرغوبیت گونه های دیگر از جمله صیفی جات 
اثرگذاشــت و گوجه های کم آب و خیارهای 

پوک روی دست کشاورزان گذاشت.
این کــه باغداران مازنــدران در نیمه فصل 
پاییز که اوج رســیدن میوه مرکبات محسوب 
می شــود مانند سال ۹۵ شاهد بارش سنگین 
بــرف و کاهش دمای هوا تا ۱۰ درجه زیر صفر 
باشند و یا برنجکاران در ماه خرداد و اوایل تیر 
که زمان رسیدن شالی است با افزایش دمای هوا 
و رســیدن آن به بالای ۴۰ درجه مواجه شوند، 
واقعیتی گویا از مخاطرات تغییرات اقلیمی علیه 

گونه های کشاورزی استان است.
نمونــه دیگر تغییــرات اقلیم و اثــر آن بر 
کشاورزی مازندران میوه دادن بوته توت فرنگی و 
درخت آلوچه در آذرماه است. روز گذشته مدیر 
جهاد کشاورزی شهرستان سیمرغ در بازدید از 
اراضی زیرکشت توت فرنگی خارج از فصل در 
این شهرستان خبر داد و اعلام کرده بود که به 
دلیل شرایط جوی متغیر برخی از باغات توت 
فرنگی شهرستان سیمرغ امسال زودتر از موعد 
به گل نشسته و میوه دادندبی فایده شدن داده 

های کشاورزی
کشــاورزان و باغداران مازندران بر اســاس 
گزارش های رسمی ســالانه ۷۲ نوع محصول 
تولید می کننــد، ولی نکته قابل توجه این که 
بخشی از زمین های کشاورزی استان هر ساله تا 

سه بار زیر کشت قرار می گیرند.
محققان و کارشناســان بخش کشــاورزی 
می گویند تغییر اقلیم سبب شد تا بسیاری از 
اطلاعات و داده های کشــاورزی زراعی و باغی 
که در زمان های گذشته مورد استفاده قرار می 
گرفت، دیگر کارایی لازم را نداشــته و باید باز 

طراحی شوند.
آنان معتقدند با توجه به تغییر اقلیم ناشــی 
از افزایش دما و کم بارشی، شاخص های مهم 

الگوی کشــت، تاریخ کشــت و برداشت، دوره 
آبیاری، زمان اســتفاده از سموم و نوع کود نیاز 

به تغییر دارند.
شــاخص های اقلیمی کشاورزی، اثر عوامل 
اقلیمی موثر بر رشــد گیاهان را با اســتفاده از 
پارامترهای هواشناســی محاسبه و تصویری از 
وضعیت رشد، نمو و تولید محصولات زراعی در 

شرایط مختلف آب و هوایی ارائه می دهد.
بر این اساس، در شرایط تغییر اقلیم شاخص 
های اقلیمی کشــاورزی نیز دستخوش تغییر 
شده که با ارزیابی تغییر این شاخص ها امکان 
بررسی واکنش گیاهان زراعی به شرایط اقلیمی 

آینده میسر خواهد بود.
امروز حکمرانی غذایی درکشورهای مختلف 
دنیا مهمتر از دیگر ابزار قدرت شــده است، به 
همین دلیل برای حفــظ، پایداری و بهره وری 
تولیدات کشاورزی باید شرایط تغییرات اقلیمی 

را بسیار ویژه مورد توجه قرار بدهیم.
محققان بخش کشاورزی معتقدند سازگاری 
با پدیده تغییر اقلیم و کاهش آثار آن بر مدیریت 
حــوادث غیر مترقبه و شــکل گیری، تکمیل 
و زنجیره ارزش محصولات کشــاورزی بسیار 
مهم اســت بنابراین اصلاح الگوی مصرف غذا، 
کاهش سوء تغذیه افزایش سواد و تنوع غذایی، 
ارتقا شــاخص های کیفیت و سلامت غذا در 
طول زنجیــره ارزش از دیگر راهبردهای حوزه 

کشاورزی است.
حکمرانی خوب آب، تعادل بخشی سفره های 
آب زیر زمینی، ساماندهی چاه های غیرمجاز، 
ارتقای راندمان و بهره وری آب، استفاده از منابع 
نامتعارف آب و توســعه عملیات آبخیزداری و 
آبخوان داری، جلوگیری از تغییرکاربری خاک 
های کلاس یک، ۲ و ســه، ارتقــاء ماده آلی و 
بهبود حاصلخیزی و کاهش فرســایش خاک، 
خودکفایی در حوزه نهاده هــای مورد نیاز به 
بذر، نهــال، کود و آفت کش ها، کاهش تلفات 
و ضایعات و ایجاد ارزش افزوده بالاتر از بقایای 
محصولات کشــاورزی، توســعه نظام فرآوری 
با صنایع تبدیلی و تکمیلــی و ارتقای ضریب 
مکانیزاسیون از دیگر راهبردها در شرایط تغییر 

اقلیم کشاورزی است.«
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سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری 
مازندران گفت: با تایید شورای نگهبان، پنج نامزد خبرگان 

رهبری در مازندران با هم به رقابت می پردازند. 
 سرپرســت معاونت سیاســی امنیتــی و اجتماعی 
اســتانداری مازندران گفت: پنج نفر از داوطلبان مجلس 
خبرگان رهبری در مازندران تایید صلاحیت نهایی شدند 
و اســامی نامزدهای خبرگان رهبری به وزارت کشــور و 

استانداری مازندران اعلام شده است.   
قاســم عزیززاده گرجی با بیان اینکــه ۲۲ کاندیدا در 
مازندران ثبت نام کرده بودند، افزود: در ششــمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری مازندران پنج نفر توسط شورای 
نگهبان تایید صلاحیت شدند و از  ۲۲ کاندیدای ثبت نام 

شده ۹ نفر انصراف دادند.
رییس ستاد انتخابات مازندران گفت: پنج نامزد تایید 
صلاحیت شده ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری در 
استان برای به دست آوردن ۴ کرسی با هم رقابت می کنند.
به گفته عزیززاده گرجی، آیت الله محمدباقر محمدی 
لائینی، آیت الله ســید رحیم توکل، آیت الله صادق آملی 
لاریجانــی، آیت الله علی معلمی و آیت الله ســید صادق 
پیشنمازی نامزدهای تایید صلاحیت شده خبرگان رهبری 

مازندران هستند که با هم به رقابت می پردازند.
به گزارش تســنیم، طبق برنامــه دوازدهمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره انتخابات 
مجلــس خبرگان رهبری روز جمعه ۱۱ اســفند ۱۴۰۲ 

برگزار می شود.

نماینده ولــی فقیه در مازندران بــا بیان این که 
محصولات کشاورزی به دلیل نبود صنایع تبدیلی می 

پوسد، گفت: بازار کشاورزی گرفتار واسطه ها است.
 آیــت الله محمد باقر محمــدی لائینی در آئین 
تجلیل از تولیدکنندگان برتر کشــاورزی اســتان با 
تبریک اعیاد شــعبانیه و ۲۲ بهمن و سالروز پیروزی 
شکوهمند انقلاب اسلامی گفت: شکر نعمت پیروزی 
انقلاب را باحضور پرشــور در راهپیمایی ۲۲ بهمن و 

انتخابات ۱۱ اسفند ادا خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه از تلاش هایی که در حوزه کشاورزی 
و جهاد کشــاورزی استان به وسیله همه مسؤولان و 
بخش خصوصی صورت گرفته تا به سمت دانش بنیان 
شدن کشــاورزی حرکت کنیم تشکر می کنم، ادامه 
داد: همه از ضعف ها و نسخه های شفابخش کشاورزی 
استان خبر داریم و ۴۵ سال از انقلاب می گذرد و بعد 

از ۴۵ سال نباید وضعیت کشاورزی ما اینگونه باشد.
نماینده ولی فقیه در استان اظهار داشت: هرساله 
صحبت های نبود زیرســاخت، کشــتی کانتینردار و 
یخچال دار و شناسنامه دار نبودم باغات و محصولات 
را می شــنویم، تا کی باید این صحبت ها باشد و این 

حرف ها را بشنویم؟
آیت الله محمدی لائینی افزود: بیماری سرطان در 
مازندران زیاد اســت و بخشی از آن مربوط به مصرف 
نادرست کود و سم است؛ نظارت آن برعهده کیست 
و چرا محصولات کشــاورزی ما که صادر می شــود 

استانداردهای لازم را ندارد؟
وی بیان داشت: چه کسی باید از کشاورزان دفاع 
کند و اســتانداردها را مورد بررســی قرار دهد؟ چرا 
محصولات کشاورزی ما را سایر کشورها نباید بخورند 

اما ما باید بخوریم و گناه ما چیست؟
وی با اظهار اینکه این اســتان حداقل باید ۲ وزیر 
کشــاورزی و ورزش را در کابینه داشته باشد، گفت: 
مازندران در این دو حوزه حرف های زیادی برای گفتن 

دارد.
آیــت الله لائینــی تصریح کــرد: ۱۴ نمونه ملی 
کشاورزی نشــان می دهد چقدر ظرفیت و استعداد 
داریــم اما با همه این ظرفیت هــا درآمد ارزی خوبی 

نداریم و شرایط مناسب نیست.
محمــدی لائینی ادامه داد: محصول کشــاورزان 
می پوسد اما صنایع فرآوری و تبدیلی نداریم و گرفتار 
بازار و واســطه ها هستیم که هرســاله بر سر برنج و 
مرکبــات و کیوی ما می زنند و کشــاورزان را ناامید 

می کنند.
نماینده ولی فقیه در مازندران خاطرنشــان کرد: 
کشاورزان مازندرانی مظلوم هستند، استعداد هست اما 
هزاران مانع و مشکل و دلال هم هست تا کشاورز به 

منافع اقتصادی خوبی نرسد.
محمدی لائینــی گفت: انقلاب اســلامی از این 
مدیریت ضعیف راضی نیســت و متناسب با انقلاب 
اسلامی در حوزه کشــاورزی و سایر حوزه ها انقلاب 

نکردیم. 

        خبر

مشاور امور فرهنگی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: منشــأ همه بدبختی های بشــریت در دنیا زیر 
ســرآمریکا، رژیم صهیونیستی و هم پیمانان آنهاست 
و امروزه همه دنیا به درســتی ریشــه این مشکلات را 

فهمیده اند. 
محمــد وحدتی در جمع راهپیمایــان ۲۲ بهمن 
شهرستان آمل در گلزار شهدای آستان امامزاده ابراهیم 
)ع( گفت: امروزه این باور در همه ملت ها ایجاد شــده 
که آمریکا و اسرائیل منشأ بدبختی هستند و ایران با 
کارهای بزرگ و عظیم به عنوان محور اداره جهان تلقی 

می شود.

وی با بیان اینکه اکنون در یکی از حســاس ترین 
دوره های تاریخ بشر زندگی می کنیم اظهار کرد: حوادث 
امروزه به سرعت در حال وقوع است و تحولاتی که در 
چند قرن قرار بود اتفاق بیفتد، در دو دهه اخیر اتفاق 

افتاده است .
مشــاور امور فرهنگی وزیر و مسئول قرارگاه جهاد 
تبیین در وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام 
اینکه دستاوردهای بزرگ انقلاب اسلامی بسترسازی 
برای حکومت جهانی است، بیان کرد: این یک واقعیت 

است و امروزه ما برای نجات بشر وارد شده ایم.
وحدتی با اعلام اینکه اکنون  تمام گرفتاری های بشر 
برای آن است که دست شان را از دست اهل بیت جدا 
کردند، اظهار کرد: قرآن کریم نقشه راه و بهترین کتاب 
آسمانی برای زندگی سعادتمند در دنیا و آخرت است، 
پس باید درســت آن را فهم و پیاده کنیم. خداوند بر 
بشریت منت گذاشت و رهبر معصوم به ما عطا کرد که 
در کارشان اشتباهی نیست و به آنها مصونیت کامل داد 

تا ما را به سمت قله کمال ببرند.
او بــا اعلام اینکه بدخواهان بــا رهبران معصوم به 

بدترین شــکل برخورد کردند، ادامه داد: بشــریت در 
خسران عظیمی است که محرومیت از رهبری مستقیم 

معصوم را برای خود رقم زد.
وی با اشــاره به اینکه پایان همه دردهای بشــر با 
آغاز زندگی و ظهور حجت آخرالزمان ممکن می شود، 
بیان کرد: امروزه بشریت متضرر است، هرچند برترین 
اعمال از نگاه معصوم انتظار فرج است و برترین اعمال 

سخت ترین آنهاست.
وحدتی با بیان اینکــه مهمترین مأموریت انقلاب 
اســلامی، بسترسازی برای ظهور است، گفت: ملت ما 
باید بسترســاز مهمترین تحول عالم باشد. مهمترین 
قدرت استکبار جهانی در تحلیل ها، قدرت رسانه ای و 
روانی آن است که بسیار سخت تر و قدرتمندتر از غلبه 

بر قدرت تسلیحاتی خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه ملت ها دنبال نجات و تشنه آب 
هستند، ولی ما باید به آنها بفهمانیم مسیرشان سراب و 
راه شان بن بست است، ادامه داد: امام امت نجات بخش 
است و با پیروزی انقلاب اسلامی در سال ۱۳۵۷ نظام 
شاهنشاهی که حمایت همه کشورهای دنیا را به همراه 

داشت، سرنگون شد و عزت، استواری، اقتدار و عظمت 
به ملت ایران بازگشــت تا مردم کشورمان از حقارت و 

پستی درآیند.
وی با اشــاره به پیام امام راحل برای گورباچف که 
فرمودند صدای شکست اســتخوان های مارکسیسم 
به گوش می رســد و باید از این پس مارکسیسم را در 
موزه هــا پیدا کرد، اظهار کرد: امروزه زمینه های ظهور 
در حال تحقق اســت و آمریکا قوس نزولی اش را آغاز 

کرده است.
وحدتی با اعلام اینکه قدم نخست برای بسترسازی 
ظهور، این اســت که ملت ها بفهمند ظالمان در حال 
چه ظلم و جنایت بزرگ هستند، بیان کرد: روزگاری 
دین در جامعه افیون معرفی شــده بود و دین را ضد 
علم و پیشرفت می دانستند، ولی امام راحل همه تلاش 
استکبار را در مسیر بن بست دانست و تنها راه نجات 

بشر را بر پایه دین اعلام کرد.
وحدتی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران از 
سال های پس از پیروزی تا کنون دست به کار بزرگی 
زده اســت و امروزه دین توانمندی خــود را به اثبات 

رســاند، ادامه داد: همه اعتراف دارند سرعت پیشرفت 
علم و دانش در ایران بی نظیر اســت، پس باید در دل 
ملت ها دست به ایجاد امید بزنیم و ملت ها باید بدانند 
آمریکا شــیطان بزرگ و سرچشــمه همه بدبختی و 

مشکلات است.
مشاور امور فرهنگی و مسئول قرارگاه جهاد تبیین 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: هر کسی به 

تفکر اسلام چنگ بزند شکست ناپذیر می شود.
حمل پرچم طولی ایران اســلامی بر دستان دهه 

نودی های آمل
پرچم های طولی سه رنگ جمهوری اسلامی ایران 
در مسیر راهپیمایی به سمت میدان آزادی روی دست 
راهپیمایان دهه های ۸۰ و ۹۰ شهرستان آملی حمل 
شــد. حضور پر رنگ جوانان و نوجوانان به ویژه دانش 

آموزان در راهپیمایی امروز مثال زدنی بود.
افــرادی هم با توزیع کــردن پرچم های کوچک و 
نقاشی کردن پرچم روی صورت و دست های شان باعث 
ایجاد شور و افزایش نشاط در میان راهپیمایان شدند. 

مشاور وزیر کار: 

منشأ بدبختی های بشریت زیر سر آمریکا و اسرائیل است 

       گزارش   


بارش هــا  وضعیــت 
در فصــل پاییز امســال 
نبــود  امیدوارکننــده 
در  هــم  زمســتان  در  و 
نیمــه نخســت بهمــن با 
وجود بارش ها نتوانسته 
وضعیــت حجــم مخــازن 
برخی ســدهای کشور را 

بهبود دهد.

سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری مازندران خبر داد: 

تایید ۵ نامزد خبرگان رهبری در 
مازندران با تایید شورای نگهبان 

نماینده ولی فقیه در استان در آئین تجلیل از 
تولیدکنندگان برتر کشاورزی استان: 

کشاورزی مازندران گرفتار 
باران به کمک منابع آبی نیامدواسطه ها است 
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سومین نشست کمیته تخصصی آمایش آموزش 
عالی و مدیریــت تحول با حضور روســا و معاونان 
آموزشی دانشــگاه های دولتی، پیام نور، دانشگاه ها و 
موسســات غیردولتی و نماینده سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی در دانشگاه مازندران واقع در بابلسر برگزار 

شد.
حشمت الله علی نژاد رییس دانشگاه مازندران و نایب 
رییس کارگروه استانی آمایش آموزش عالی و مدیریت 
طرح تحول در این نشست، ضمن تبیین رویکردهای 
این طرح افزود: اجرای آمایش آموزش عالی، زمینه ساز 
ارتقای تمام زیرشاخه های نظام آموزش عالی کشور 

خواهد شد.
وی رشــد و توســعه دانشــگاه ها را از برکات و 
دســت آوردهای چشــم گیر نظام مقدس جمهوری 
اسلامی برشمرد و تصریح کرد: دانشگاه ها و موسساتی 
که طی ۴۵ سال و با هدف دسترسی اقشار مختلف 
مردم به فراگیری علم و دانش در نقاط مختلف کشور 
ایجاد شده اســت، امروز نیازمند ماموریت گرا شدن 
در راستای سند توســعه و آمایش سرزمینی استان 

هستند.
هدف طرح آمایش آموزش عالی، ســاماندهی و 

بازتوزیع رشته ها مطابق اسناد بالادستی
همچنین داوود باوفا مشــاور اجرایی و فرهنگی 
معاون آموزشی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری نیز 
در این نشســت با بیان این که هــدف طرح آمایش 
آمــوزش عالی، به هیچ عنوان حذف کدرشــته های 
تحصیلی نیست، گفت: هدف این طرح، سامان دهی 
و بازتوزیع رشته ها مطابق اسناد بالادستی، توزیع هرم 
سنی استان، توجه به نرخ بیکاری، توجه به زیست بوم 
و بافت هر استان، رتبه موسسات آموزش عالی، تعداد 
و تنوع موسسات آموزش عالی و میزان دسترسی به 
آموزش عالی در ســطح استان با هدف رعایت اصل 
عدالت آموزشی و توجه به نقاط محروم و مرزی است.
وی ادامه داد: با پیشــنهاد کارگروه اســتانی که 
بازوی مشــورتی شورای گسترش وزارت علوم است، 
به منظور تامین نیروی متخصص مورد نیاز در آینده 
در رشته هایی با اشــتغال کم و در برخی رشته های 
کم تقاضا، متناسب با شرایط هر استان، مجوز اجرای 
رشته لغو نخواهد شد بلکه صرفا پذیرش دانشجو در 
آن رشته - محل ها کاهش می یابد و یا به طور موقت 

متوقف می شود.

وی بــا اذعان به این که وزارت علوم یک نســخه 
ثابت برای تمام اســتان ها ارایه نکرده است به نقش 
کارگروه استانی به منظور تصمیم گیری نهایی برای 
ماموریت گرا کردن دانشــگاه های هر استان اشاره و 
تصریح کرد: اطلاعات موجود در هر استان، مزیت های 
نسبی و سند آمایش سرزمینی، مهم ترین مراجع برای 
توسعه بلندمدت استان ها هستند و ما در وزارت علوم 
برای تصمیم گیری نیازمند مصوبات کارشناسی شده 
این کارگروه کــه از نتیجه کمیته های تخصصی به 

تصویب رسیده، می باشیم.
تمامی زیرنظام های آموزشــی مورد بررسی قرار 

گیرند
سیدرسول عمادی مدیرکل دفتر آموزش غیردولتی 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری هم با بیان نگرانی های 
موسســات غیرانتفاعی از حذف برخی کدرشته های 
تحصیلــی، به نقش ایــن موسســات در آموزش و 
پرورش علم آموزان طی ۲ دهه گذشــته پرداخت و 
اظهار داشت: برای اجرای عدالت محور این طرح، باید 

کلیه زیرنظام های آموزشی مورد بررسی قرار گیرند تا 
تمامی دانشگاه ها و موسسات ماموریت گرا و هدفمند، 
به صورت منسجم و کارشناسی شده به ادامه فعالیت 

خود بپردازند.
رحمت عباس نژاد سرپرســت معاون آموزشی و 
تحصیلات تکمیلی دانشگاه مازندران و دبیر کارگروه 
اســتانی آمایش آموزش عالی، ضمن تشریح ضوابط 
ساماندهی ابلاغی از ســوی وزارت عتف، گزارشی از 
اقدامات انجام شــده در کمیته های تخصصی آمایش 

رشــته ها طی دو جلسه گذشــته ارایه کرد و گفت: 
دانشگاه معین اســتان به صورت فعال، گزارش های 
مربوط به وضعیت رشته های معلق کلیه زیرنظام های 
آموزشــی را پیگیری و پس از تنظیم مستندات به 

کارگروه استانی آمایش ارایه خوهد کرد.
عباس نــژاد از تمامی مســوولان دانشــگاه ها و 
موسسات آموزش عالی حاضر در جلسه خواست تا با 
اهتمام بیشتری، دلایل توجیهی و پیوست اشتغال هر 

رشته را به دانشگاه معین ارسال کند.
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جانعلــی هر که را می دیــد، با او به گرمی 
ســخن می گفت و از او طلب عفو و بخشش 
می نمود. ایشان در کنار برادری که در کنار او 
و با او همرزم بود. چند ساعتی از همه چیزش 
)زندگی، خانواده، آخرت، شــهادت و...( سخن 
گفت و انگار مشغول وداع بود. گزیده زندگینامه 
این شــهید بزرگوار را در نوید شاهد مازندران 

بخوانید.
به گزارش نوید شــاهد مازندران، شــهید 
جانعلی اسفندیاری پنجم فروردین 13۴1 در 
روستای برگه از توابع شهرستان میاندورود به 
دنیا آمد. پدرش قربان کشاورز بود و مادرش ماه 

جهان نام داشت.
دوران تحصيل

دوران کودکی و تحصیــلات ابتدایی را در 
روســتای برگه ســپری نمود و از همان زمان 
کودکی به نماز و دستورات الهی اهمیت خاصی 
می داد و رفتار و اخــلاق او در کودکی از روح 
پاک و بلنــدش حکایت می کــرد. در اوقات 
فراغت در امر کشاورزی و دامپروری به خانواده 
اش کمک می نمود. در عین بی سواد بودن و 
پایین بودن سطح علمی و فرهنگی در خانواده 
از آنجایی که شهید علاقه و استعداد خاصی در 
خواندن دروس داشت، جهت ادامه تحصیل در 
مقطع متوسطه به شهرستان نکا رفت و در یکی 

از دبیرستانها مشغول به تحصیل شد.
خصوصيات اخلاقى

از جمله ویژگی هــا و خصوصیات اخلاقی 
و اجتماعی شهید جانعلی اسفندیاری در این 
سنین پوشیدن لباسهای ساده و صرفه جویی 
در همه امور بود. ایشــان همیشــه تلاش می 
نمود همچون محروم ترین مردم زندگی کند 
و همدرد آنان باشد، چرا که خودش نیز تا قبل 
از این در آنچنان محیطی رشد کرده بود. رفتار 
و برخورد او با دوستانش که اکثرا طلبه بودند 
بسیار گرم و صمیمی و از روی محبت و منحصر 
به فرد بود. به ورزش علاقه زیادی داشت و خود 
او نیز از ورزشکاران نمونه بود و همواره دوستان 
و جوانان دیگر را به فراگیری فنون ورزشــی و 
دفاعی توصیه می نمود. او همچنین از قریحه 
شــعر و ادبیات نیز برخوردار بود و شــعرهای 
بدیعی می سرود به طوری که پس از شهادت 
ایشان شعر زیبا و جانفزای خود ایشان را روی 

سنگ قبرش حک کردند.
عضويت در سپاه

جانعلی در اردیبهشــت ماه سال 13۵9 به 
تهران آمد و در ستاد مشترک سپاه به عضویت 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی در آمد. او در 
مدتی که در تهران بود با رهبر انقلاب و یاران 
امام و مســئولان اجرایی تماس های نزدیکی 
داشت و یکی از اعضای فعال مهدیه تهران شد. 
ولی با این همه تهران نمی توانست قلب پر شور 
و دل مالامال از عشق خدمت به محرومین را 
در او ارضا کند، لذا به محض درخواســت نیرو 
از طرف ســپاه زاهدان در تاریخ 3 تیر 13۵9 
داوطلبانه به سیســتان و بلوچستان اعزام شد 
تا شاید بتواند از توطئه هایی شبیه کردستان 
در آنجا جلوگیری کند. جانعلی در بدو ورود به 
استان جزء نیروهای ویژه استان قرار گرفت و 
سخت ترین عملیاتهای منطقه شرکت فعال 
داشــت. او همچون معلمی دلسوز و عاشق با 
شــاگردان و همرزمان مجاهــدش به کار می 

پرداخت.
حضور در جبهه

او در اولین ماموریت پس از شــروع جنگ 
تحمیلی مدت سه ماه به جبهه آبادان رفت، بعد 
از آن مدت سه ماه در چابهار خدمت کرد و دو 
بار و در هر بــار به مدت پانزده روز برای دیدار 
از برادران مســلمان و مجاهد افغانی به کشور 

افغانستان رفت. 

شهید جانعلی اسفندیاری 

وداع قبل از شهادت 

رییس دانشگاه مازندران گفت: اجرای آمایش آموزش عالی، زمینه ساز ارتقای تمام زیرشاخه های نظام آموزش عالی کشور، توسعه علمی و خوداتکایی خواهد شد. 

رییس دانشگاه مازندران تاکید کرد:

اجرای آمایش آموزش عالی، زمینه ساز توسعه علمی و خوداتکایی 

گزارش         زندگینامه 

فرهنگی - اداره ها

مازندران استانی گردشگر پذیر است و در شرایط 
عادی سالانه از افزون بر 9۰ میلیون نفر شب گردشگر 
پذیرایی می کند. طبق آمارها بیش از 9۰ درصد این 
مسافران در اقامتگاه های رسمی اسکان نمی یابند و 
اقامتگاههای غیر رسمی محل اسکان و استقرار آنان 

در مدت زمان اقامتشان در این استان است.
یکی از مهم ترین مسائل در سفرها اسکان مسافران 
است که به شــیوه های مختلف صورت می گیرد؛ از 
چادرخوابی گرفته تا اســتفاده از ویلاها و هتل های 
لوکس و پرســتاره. بر اساس آمار اقامت در سال های 
گذشته، استفاده از چادرهای مسافرتی به اسکان در 
اقامتگاه های رسمی مانند هتل ها، هتل آپارتمان ها و 

مهمانپذیرها ترجیح داده شد.
امــا چادرخوابی به دلیل اینکــه امنیت و ایمنی 
مسافران را فراهم نمی کند از مهم ترین معضلات هر 

ساله شهروندان و مسئولان به شمار می رود.
پدیده چادرخوابی مســافران در همه ایام ســال 
به ویژه در پیک ســفرها در ایام تعطیلات پایِ ثابت 
معضل سفرها در مازندران به شمار می رود و همواره 
کارشناسان حوزه گردشــگری از آن به عنوان قصه 

ناتمام در این بخش یاد می کردند.
طی این ســالها تلاش ها حول ایــن محور بوده 
است تا بتواند این بخش از چهره نازیبای گردشگری 
در مازندران را محو کنــد که ممنوعیت چادر زدن 
مســافران از جمله این اقدامات اســت که با دستور 
استاندار مازندران در تعطیلات نوروز 1۴۰۲ آغاز شد و 
تصمیمات اخیر ستاد اجرایی سفر استان از تداوم آن 

در تعطیلات نوروز پیش رو حکایت می کند.
نوروز 1۴۰۲ به دستور سید محمود حسینی پور، 
استاندار مازندران موضوع ساماندهی و جلوگیری از 
چادرخوابی مسافران در خیابان ها و معابر در دستور 
کار قرار گرفت و سید محمود حسینی پور در همایش 
پانزدهم اســفند 1۴۰1 در جمع شــهرداران استان 
مازندران از مسوولان شهری استان از کنار چادرخوابی 
مسافران براحتی عبور نکنند گفت:  شهرداران حداقل 
امکانات برای اسکان گردشگران داخلی را در تعطیلات 

نوروزی پیش رو فراهم کنند.
وی افزود: مازندران به عنوان مقصد گردشــگری 
باید همیشــه زیرساخت های مناسب برای پذیرایی 
از گردشــگران را داشته باشد و بشدت باید با سهل 
انگاری برخی مسوولان شهری در تامین امکان اسکان 

مسافران اقدام کنند.
در ادامه این دســتور و تاکید اســتاندار مازندران 
مجموعه اداره کل میراث فرهنگی صنایع دســتی و 
گردشــگری استان نیز وارد عمل شد و با هماهنگی 
ادارات دارای ظرفیــت اقامت موقت از جمله اوقاف و 
امور خیریه - ورزش و جوانــان و آموزش و پرورش 
و نیز ظرفیت این ادارات در قالب ســالن ورزشــی - 
خوابگاه دانشــجویی و مساجد برای این منظور بکار 

گرفته شد.
ایــن اولتیماتوم برای ممنوعیــت از چادرخوابی 
مسافران در مازندران و پای کار آمدن نهادهای دارای 
ظرفیت اقامتی اثر خود را داشت به طوریکه زمینه ای 
فراهم شد تا اقامت میلیونی مسافران نوروزی در اماکن 
دولتی و با قیمت پایین انجام شــود و تدبیر استاندار 
مازندران برای ساماندهی و جلوگیری از چادرخوابی 
مســافران در خیابان ها و معابر جــواب داد و اقامت 
مسافران نوروزی استان در خوابگاههای دانشجویی، 

سالن های ورزشی و سالن های ادارات انجام گرفت.
مدیــرکل میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی مازندران گفت : ممنوعیت چادرخوابی 
مســافران در ایام نوروز پیــش رو یکی از مصوبات و 

تصمیمات اتخاذ شده این است.
حسین ایزدی افزود: از چادرخوابی در حاشیه جاده 
ها،  خیابان ها و مناطق جنگلی به عنوان یکی پدیده 
ای نام برد که با معضــلات و چالش هایی از جمله 

سرقت و ناامنی سفر برای مسافران همراه است.
وی ادامه داد:  ممنوعیت چادرخوابی مسافران یکی 
از تدابیر اســتاندار مازندران برای برچیده کامل این 
معضل در استان است که از نوروز 1۴۰۲ در مازندران 
آغاز شــد و با تصمیم اخیر در نوروز 1۴۰3 نیز کلید 

خواهد خورد و در طول سال ادامه خواهد اشت.
مدیــرکل میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی مازندران به موفقیت آمیز بودن اجرای 
ممنوعیت چادر خوابــی در نوروز 1۴۰۲ اشــاره و 
تصریح کــرد: به طوریکه ۵۰ درصد اهداف موردنظر 
برای کاستن از تعداد مسافران چادرخواب در استان 

مازندران در آن ایام محقق شده است.
وی با اشاره به حضور میلیونی مسافر در مازندران 
ادامه داد:  ظرفیت مراکز و تاسیسات اقامتی رسمی و 
غیر رسمی مازندران محدود و جوابگوی حجم زیاد 
مسافران نیســت و بدنبال اعمال راهکارهایی برای 

افزایش این ظرفیت ها هستیم.
به گفته ایزدی از جمله تصمیمات اتخاذ شده در 
این خصوص استفاده از ظرفیت اماکن اقامتی دستگاه 
های اجرایی استان است و برای این منظور در جلسه 
آتی ستاد اجرایی خدمات سفر این موضوع عنوان و 
دستور لازم در این خصوص به نهادها ارائه خواهد شد.
وی ابراز امیدواری کرد با بکارگیری از این ظرفیت 
اقامتی دولتی بتوانیم تعداد بیشتری از مسافران را در 

اماکن اقامتی با قیمت مناسب اسکان دهیم.
پیوند این گزارش گردشــگری مازندران زیرسایه 

ویلاهای اجاره ای هستند.
محدودیت اقامتگاه های رسمی، کیفیت نامناسب 
خدمات دهی و نگاه سنتی متولیان این بخش را می 
توان از جمله عواملی نام برد که گرایش غالب مسافران 
به سمت اسکان و اقامت در مراکز اقامتی غیر رسمی 

بکشاند.در 

البته اگر از زاویه دیگر و با دید منصفانه به این مساله 
نگاه کنیم به این نتیجه خواهیم رسید که همین خانه 
های استیجاری در قالب ویلا و آپارتمان طی دهه های 
اخیر توانستند کمبود اقامتگاه های رسمی را پوشش 
دهند. به اعتقاد کارشناسان جهانگردی هم اینگونه 
فضاهای اقامتی ارزان قیمت با قابلیت دسترسی آسان 
در کشورهای توسعه یافته دارای صنعت گردشگری 
هم فعال اســت و یکی از جذاب ترین شــیوه های 
اقامتی گردشگران محسوب می شود، اما آنچه که این 
اقامتگاه ها را در مازندران متمایز می کند، غیرمجاز 
بودنشان است که سبب می شود تا هیچ نظارتی به 
لحاظ بهداشتی و امنیتی و دیگر جنبه ها بر روی آنها 
وجود نداشته باشد و برخلاف مشابه خارجی، کارکرد 

فرهنگی هم نداشته باشد.
ساماندهی اقامتگاه های غیر رسمی که بیشتر با 
عنوان خانه های مسافر در میان عامه مردم شناخته 
شده است از دهه 9۰ در مازندران کلید خورده است 
و همچون حلقه اقامتگاه های رسمی مانند هتل ها و 
متل ها با اقامتگاه های بومگردی، ولی در حال حاضر 
روند ساماندهی آنچنان باید و شاید محقق نشده است.

علاوه بــر این موضوعات حضور افــراد متعدد با 
تابلوهای رنگ و رو رفته و بی قواره در حاشیه جاده ها 
و خیابان ها چهره شهرها و روستاهای گردشگرپذیر 
مازندران را بی قیافه کرده است؛   چهره ای بر خلاف 
ادعــا و نمایش ویلاهای لوکس و به قول خودشــان 
“ اقامت بی دردســر “، نشان از نابسامانی عمیق در 

گردشگری و فقدان مدیریت درست دارد.
رویکرد جدی استاندار مازندران برای سر و سامان 
دادن بــه مقوله اقامت گردشــگران از نوروز 1۴۰۲ 
خود را نشان داد که برچیدن بساط چادرخوابی را با 

ممنوعیت انجام این کار آغاز کرده است.
به طوریکه بنا به داده های آماری اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی مازندران در سال 
نخست اجرای موضوع ممنوعیت چادرخوابی از حجم 

چادرخوابی کاسته شد و نیمی از چادرخواب ها نوروز 
امسال به نسبت سالهای گذشته کاهش یافته است.

کاهش چادرخوابی باعث شــده تا ضمن افزایش 
امنیت مســافران نازیبایی برخاســته از چادرهای 

مسافرتی نیز حذف شود.
کنون و بعد از گام نخســت استان مازندران برای 
حذف معضلات اینچنینی گردشگری موضوع تابلو به 
دستان که مبادرت به اجاره اقامتگاه های غیررسمی 
می کنند در نوروز پیش رو جدی تر گرفته شده است.

طبق گزارش های قبلی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی پیش بینی می شد بیشتر 
از 11 هزار خانه اســتیجاری در بخش گردشــگری 
استان فعال باشد و با توجه به اینکه این مراکز اقامتی 
ســاماندهی و نظارت خاصی در آنهــا وجود ندارد 
اطلاعات بروز و دقیقی از آنها در دســترس نیســت 
موضوعی که مدیر کل این نهاد متولی مسافران نیز 

به آن اشاره کرده است.
در تعریف گردشگری مراکز اقامتی مسافران به ۲ 
نوع مراکز اقامتی رسمی و غیر رسمی تقسیم می شود 
که مراکز اقامتی رســمی شامل در قالب هتل، متل، 
هتل آپارتمان، مسافرخانه، بوم گردی است که بیش از 
یک میلیون و ۲۵۰هزار نفر ظرفیت این نوع اقامتگاه 

ها در مازندران است.
مراکز اقامتی غیررســمی نیز شامل خانه،   ویلا، 
 زائرســرا،  پلاژ های شخصی ساحلی و کمیپینگ ها 
است که آمار دقیقی از تعداد این نوع مراکز در استان 
مازنــدران وجود ندارد اما مدیر کل میراث فرهنگی، 
 گردشگری و صنایع دستی استان تاکید کرد که تعداد 
این نوع مراکز اقامتی چندین برابر ظرفیت اقامتگاه 

های رسمی است.
مدیــرکل میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دســتی مازندران از جدیت برای اجرای طرح 
ســاماندهی مراکز اقامتی غیر رسمی این استان در 

آستانه تعطیلات نوروز 1۴۰3 خبرداد.

حســین ایزدی افزود:  مراکز اقامتی غیر رسمی 
شــامل خانه،  ویلا،  زائرســراه،  پلاژ های ســاحلی، 
 چادرخواب ها و کمیپینگ ها هستند که بخاطر اینکه 
مالکیت آنها شخصی و در اختیار افراد است در حال 

حاضر کنترل و نظارتی بر فعالیت آنها وجود ندارد.
وی ادامه داد: شناسنامه دار و ساماندهی نبودن این 
مراکز منجر به بروز مشکلاتی در روند ارائه خدمات به 
مسافران می شده است که از آن جمله دریافت قیمت 

های نامتعارف اقامت است.
مدیــرکل میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی مازندران گفت:  برنامه داریم تا در آستانه 
نوروز 1۴۰3 از بســتر موجــود در درگاه ملی ثبت 

اطلاعات برای ساماندهی این نوع مراکز اقدام کنیم.
وی از صاحبان این نوع اقامتگاه ها خواست تا برای 
ثبت اطلاعات و درخواست مجوز در درگاه ملی ثبت 
اطلاعات اقدام کنند و پس از بررســی کارشناسی از 
نظر فنی،  موقعیت مکانی و دسترسی ها مجوز صادر 

می شود.
به گفته ایزدی در این سامانه وضعیت اقامتگاه در 
1۲ آیتم مورد برررســی قرار می گیرد از جمله دارا 
بودن ســند مالکیت،   مناســب بودن وضعیت فنی 
ســاختمان از نظر ایمنی و نیز وجود راه دسترسی 

مناسب است.
وی ادامــه داد:  در حــال حاضر آمــاری از تعداد 
اقامتگاه های غیررسمی در مازندران وجود ندارد اما 
مشاهدات وبررســی ها نشان می دهد چندین برابر 
ظرفیت اقامتگاه رســمی در این استان فضا موجود 

است.
مدیــرکل میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی مازندران اظهار داشت: با ساماندهی این 
اقامتگاه ها و ورود ســازمان دهی شده آنها به عرصه 
پذیرش و اقامت مسافران قول می دهم چادر خوابی 

در مازندران به طور کامل حذف خواهد شد.

قصه مسافران  در نوروز امسال 
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نماینده ولی فقیه در ســپاه پاسداران با اشاره به 
اینکه تحریم یکی از چالش های پیشرو دولت است، 
افزود: داشــتن مجلس قوی می تواند کمک کننده 

دولت در این زمینه باشد.
 حجت الاســام علی ســعیدی در ســخنرانی 
راهپیمایی حماسی مردم گرگان در ۲۲ بهمن ایران 
را به عنوان پنجمین قــدرت تأثیرگذار در منطقه 
دانست و اظهار کرد: مردم انقاب اسامی ایران باید 
با توجه به این جایگاه نقش خود را در حرکت بزرگ 
انقاب در عرصه های داخلی، خارجی و بین المللی 

مشخص کنند.
وی با اشاره به اینکه امروز دولت سیزدهم تاش 
دارد تا مشکات جامعه را بر طرف و تورم را کاهش 
دهد، افزود: طبق اعــام بانک جهانی اکنون ایران 

توانسته تورم را کنترل کند.
نماینــده ولی فقیه در ســپاه پاســداران گفت: 
تکمیــل پروژه هــای نیمه تمام، مقابله با فســاد و 
بستن گلوگاه های فساد و توجه به معیشت مردم از 

مهمترین برنامه های دولت سیزدهم است.
وی با بیان اینکه تحریم یکی از چالش های پیشرو 
دولت است، افزود: داشــتن مجلس قوی می تواند 

کمک کننده دولت در این زمینه باشد.
ســعیدی اظهــار کرد: پــس از حملــه رژیم 
صهیونیستی به غزه باعث شد سیر گرایش به اسام 
در منطقه بیشتر شــود که طبق آخرین آمار اعام 
شــده طی هفته های گذشــته ۲۰ هزار فرانسوی 

مسلمان شدند.
نماینده ولی فقیه در ســپاه پاسداران با اشاره به 
جنگ غزه اظهار کرد: یکــی از پدیده های عصر ما 
عملیات حماس و جنگ غزه بود که پیامدهایی دارد. 
ارتش، سیستم اطاعاتی، حمایت کشورهای دیگر از 
ارکان های قدرت صهیونیست محسوب می شود که 
پس از حمله حماس فروریخته اســت و این اتفاق 

پیامدهای بین المللی دارد.
وی با اشــاره به اینکه اکنون انقاب اسامی در 
پیچ تاریخی تغییر قدرت قرار دارد و باید نسبت به 
جایگاه خود آگاه باشد، گفت: برخی ها معتقدند که به 
دلیل معیشت نباید در انتخابات شرکت کرد که این 

باعث تعجب است.
سعیدی با اشاره به اینکه ما نمی توانیم نسبت به 
مساله غزه بی تفاوت باشیم، اظهار کرد: ما باید در برابر 
برخی از معادلات ایستادگی کنیم و این ها وظایفی 
است که به عنوان یک ملت اسامی باید نسبت به آن 

آگاه باشیم./مهر 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیان تأمین سامت 
مردم را تکلیف برشمرد و گفت: تشدید نظارت ها بر 

مراکز و موسسات سامت محور ضروری است.
 دکتر محمدتقی آشــوبی رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی گیان در نشست قرارگاه استانی سامت در 
ســالن اجاس حوزه ریاست با اشاره به بروز برخی 
تداخات صنفی در امور ســامت، اظهار کرد: باید 
نظارت های ســتادی قرارگاه تشــدید و مداخات 
بازدارنــده در مراکزی که خدمات ســامت عرضه 

می کنند، تقویت شود.
وی با تاکید بر اینکه تأمین سامت مردم تکلیف 
است، افزود: باید بیش از پیش مراقبت ها افزایش یابد 

تا سامت مردم به خطر نیفتد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیان گفت: برخی 
از صاحبان صنوف علی رغم اخذ مجوزها از اتحادیه 
های صنفی خود در امورات پزشکی و درمانی مداخله 
می کنند که بســیار خطرناک بوده و مستلزم ورود 

جدی است.
دکتر آشوبی بر لزوم جدی گرفتن آموزش ها در 
حوزه سامت تأکید کرد و گفت: باید آموزش های 
حرفه ای و بازآمــوزی لازم برای برخی از حرفه ها و 

تخصص ها در دستور کار قرار بگیرد.
وی هماهنگی و اتخاذ تصمیمات واحد را یکی از 
اهداف قرارگاه سامت دانست و افزود: تأمین سامت 
مردم نیازمند مشارکت همگانی است و باید همه در 

حاکمیت سامت پای کار باشند. 

نماینده ولی فقیه در سپاه:

داشتن مجلس قوی برای حل 
مشکلات به دولت کمک می کند 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان:

تشدید نظارت ها بر مراکز و موسسات 
سلامت محور ضروری است 

       خبر کوتاه       گزارش  

نخستین نیروگاه خورشیدی گیان امروز )شنبه( 
در شهر لوشــان از توابع شهرستان رودبار با حضور 
مدیرکل دفتر توسعه سامانه های مقیاس کوچک 
ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق 

ایران بهره برداری شد. 
 مدیر کل دفتر توسعه سامانه های مقیاس کوچک 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران 
در مراسم بهره برداری از این نیروگاه کوچک مقیاس 
با اشاره به اینکه بسیاری معتقد هستند که اجرای 
پروژه پنل خورشیدی در استان های شمالی توجیه 
پذیر نیســت، گفت: منطقه جنوب گیان بهترین 
شرایط را برای احداث نیروگاه های خورشیدی دارد.

جعفر محمدنژاد ســیگارودی افزود: این منطقه 
به دلیل شــرایط زیر ساختی خوب اعم از وزش باد 
مناسب، آفتاب خوب و هوای سالم بهترین شرایط را 

برای احداث نیروگاه های دارد.
وی در این منطقه شــهرهای رودبار، لوشــان و 
منجیل را دارای شرایط مناسب برای بهره گیری از 
انرژی های تجدید پذیر مناسب دانست و گفت: این 
مناطق می تواند بســتر خوبی برای سرمایه گذاری 

باشد.
وی تغییــر تفکر در بهره گیــری از انرژی های 
تجدید پذیر را ارزشمند خواند و گفت: کشور آلمان 
بیش از ۶۰ هزار مگا وات انرژی خورشــیدی نصب 
کرده حال آنکه مجموع ظرفیت نیروگاه های کشورما 
۹۰ هزار مگاوات اســت در حالــی که تابش در آن 
کشور از پایین ترین سطح و میزان تابش خورشید 

در کشور ما پایین تر است.
محمد نژاد سیگارودی به ایجاد نیروگاه بادی در 
منطقه جنوب گیان در حدود ۲۹ سال قبل اشاره 
و تصریح کرد: بســیاری معتقد بودند باید برای باد 

پول دهیم اما این نیروگاه بادی بدون اینکه مصرف 
سوختی داشته باشد، انرژی پاک تولید می کند.

وی بــر ضرورت حفظ محیط زیســت بویژه در 
اســتان های شــمالی که از حساســیت بیشتری 
برخوردار اســت، تاکید کرد و با اشاره به اجرای ۲۸ 
پنل در این پــروژه در گیان گفت: در حال حاضر 
۶ پنل خورشــیدی در لوشان آماده شده ومی تواند 

کمکی برای در آمد زایی خانوارها باشد.
وی اظهار داشــت : هزینه نصــب و راه اندازی 
این پنل ها به صورت تســهیات تامین می شود 
که ســال اول و دوم در آمد چندانی نخواهد داشت 
اما خانوارهایی که چند ســال قبل پنل خورشیدی 
نصب کردند اکنون ماهانه درآمدی بین ۶.۵ تا هفت 

میلیون تومان دارند.
محمد نژاد سیگارودی افزود : بر اساس محاسبات؛ 
در سال بیستم، خانواده ها ماهانه حدود ۵۴ میلیون 

تومان در آمد خواهند داشت.
تابستان سال آینده ۱۷ تا ۱۸ هزار مگا وات برای 

تامین برق کمبود داریم
مدیرکل دفتر توسعه سامانه های مقیاس کوچک 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران 
گفت: اجرای نیروگاه خورشیدی طرحی هوشمندانه 

و یکی از راهکارها برای تامین برق است.
وی با بیان اینکه سال گذشته ۱۳ هزار مگا وات 
ناترازی و کمبود برق داشتیم، خاطر نشان کرد: سال 
آینــده این کمبود برای تامین برق به ۱۷-۱۸ هزار 
مگاوات در تابستان سال آینده می رسد و هر سال 

وضعیت مان برای تامین برق بغرنج تر خواهد شد.
محمد نژاد ســیگارودی خاطر نشــان کرد : در 
صورتــی که بخواهیم امروز با تمام منابع اســتانی 
و وزارت، تجهیزات و تاسیســات نیروگاهی مشابه 

نیروگاه لوشان احداث کنیم، ۴ سال طول می کشد.
وی با اشاره به اینکه ۲ راهکار پیش روی ما است، 
گفت: یا باید اســتفاده از انرژی را بهینه تر کنیم و 
یا نیروگاه های خورشیدی را احداث کنیم که یک 
نیروگاه خورشــیدی ۱۰۰ مگاواتی بین ۳ تا ۶ ماه 

زمان می برد.
مدیرکل  شــرکت توزیع نیروی برق گیان هم 
در این مراســم گفت: نصب ۲۸ پنل خورشیدی در 
لوشــان رودبار برنامه ریزی شده که امروز ۶ سامانه 
پنل آن در اســتان احداث شده وبقیه هم در حال 

اجراست.
محمد تقی مهدیزاده گفت: ســامانه های پنل 
خورشــیدی، پروژه های چند بعدی هستند که از 

یکســو حمایتی بوده و از سوی دیگر به درآمدزایی 
خانوارها کمک می کنند ضمن اینکه کمکی هم به 

حوزه تولید انرژی در کشور هستند.
وی اظهار کرد: ســاختار این پنل خورشــیدی 

طوری است که اثرات سوء زیست محیطی ندارد.
مهدیــزاده تصریح کرد: در گذشــته بر خاف 
سخن بسیاری که می گفتند، پنل های خورشیدی 
برای گیان مناسب نیست باید گفت که بر اساس 
محاسبات علمی انجام شده برای گیان و رودبار این 

نیروگاه خورشیدی بسیار پاسخگو و مناسب است.
وی ظرفیت هــای گیــان را برای اســتفاده از 
انرژی هــای تجدید پذیر بیش از آنچه انجام شــده 
دانســت و افزود: هم اینک در دنیا نگاه ها به سمت 

انرژی تجدید پذیر معطوف است و امیدوارم اجرای 
این پروژه ها در استان ادامه یابد.

به گزارش ایرنا، سامانه پنل خورشیدی سامانه ای 
است که می تواند انرژی خورشید را دریافت کند و 
آن را به الکتریسیته تبدیل کند که برای مصرف های 

تجاری و مسکونی قابل استفاده باشد.
احداث ۲۸ سامانه پنل خورشیدی حمایتی پنج 
کیلو واتی؛ برای خانوارهای کمیته امداد و بهزیستی 

پیش بینی شده که امروز ۶ پنل آن افتتاح شد.
برای احداث ســامانه هر پنل خورشیدی ۱۳۵ 

میلیون تومان هزینه شده است.
شهرستان رودبار در ۶۷ کیلومتری جنوب مرکز 

گیان واقع است./ایرنا

نخستین نیروگاه خورشیدی گیلان 
در رودبار راه اندازی شد

استان ها

 نشست مشترکي با هدف بررسي مسائل و چالش 
هاي فعالین آبزي پروري و ایجاد فضاي تعاملي در اداره 

کل شیات گلستان برگزار شد.
در این نشســت که با حضور دکتر نصیري معاون 
آبزي پروري شــیات،مدیریت آب منطقه اي استان، 
نماینده تشکل ها و بهره برداران و آبزي پروران گرمابي 
و سردابي برگزار شد، دکتر نصیري به تشریح اهداف 
این نشســت پرداخت و گفت: هدف از این نشســت 
تشریح مسائل و چالش هاي فعالین آبزي پروري، ایجاد 
فضاي تعاملي و هم افزایي جهت کاهش مسائل آبزي 
پروران، کمک به فعال سازي ظرفیت ها، توسعه بهره 
وري، استفاده بهینه از منابع در تامین آبزیان و کمک 

به امنیت غذایي و اشتغال استان مي باشد.
وي همچنین ضمن اشــاره بــه مزیت هاي آبزي 
پروري در استان، به استفاده از چاه هاي کشاورزي و 

استخرهاي ذخیره در آبزي پروري، استفاده از ظرفیت 
آب هــاي غیر متعارف و همچنین آبــزي پروري در 
اراضي ســاحلي و دریا محور را از رویکردهاي اصلي 

شیات استان عنوان نمود.
معاون آبزي پروري شــیات گلستان بر برگزاري 
جلسات کارشناسي و مدیریتي با دستگاه هاي مرتبط 
نظیر آب منطقه اي، مدیریت امور اراضي، مدیریت آب 
و خاک، شــرکت پخش فرآورده هاي نفتي، مدیریت 
توزیع برق، محیط زیست و... بصورت مستمر بمنظور 
تعامات سازنده و هم افزایي و حمایت از بهره برداران و 

تولیدکنندگان تاکید کرد.
این نشست با بحث و گفتگوي فعالین آبزي پروري 
و ارائه راهکارهاي عملي براي حل مسائل و چالش هاي 

پیش رو به پایان رسید.

مدیرکل راه و شهرســازی گلستان از اجرای 
بسته های تشویقی نوسازی در ۲۴ شهر استان 
خبر داد و گفت: در اســتان گلستان طی دولت 
ســیزدهم حدود چهار هزار واحد برای دریافت 

تسهیات نوسازی به بانک معرفی شدند.
مهدی ملک، مدیرکل راه و شهرسازی استان 
اظهار کرد: بســته تشــویقی کالبدی به منظور 
نوسازی بافت های فرسوده مصوبه شورای عالی 
شهرســازی و معماری با حمایت هــای لازم از 
ســاکنان، ســازندگان، انبوه ســازان در ۱۹ بند 

به تمامی استان ها اباغ شد.

وی افزود: ضوابط تشــویقی انواع مشوق های 
پیش بینی شده در مصوبه شورای عالی شهرسازی 

و معماری در چهار گروه اباغ شده است.
ملک از اجرای بسته های تشویقی ۱۹ بندی 
در ۲۴ شــهر گلستان خبر داد و گفت: در دولت 
ســیزدهم حدود چهار هزار واحد برای دریافت 

تسهیات به بانک معرفی شدند.
مدیرکل راه و شهرســازی گلستان ادامه داد: 
استان گلستان بیش از ۲ هزار و ۸۰۰ هکتار بافت 
فرسوده، ناکارآمد و تاریخی دارد و این استان در 
دولت سیزدهم تعهد واگذاری ۱۱ هزار تسهیات 
نوســازی برای واحد مسکونی در محات هدف 

بازآفرینی شهری را دارد.
وی در انتهــا تصریح کرد: امید اســت با ارائه 
این بسته های تشویقی، انبوه سازان و سازندگان 
در اســرع وقت نسبت به مقاوم سازی و نوسازی 
واحدهای مسکونی داخل بافت فرسوده و ناکارآمد 
استان اقدام کرده تا این واحدها در برابر مخاطرات 

طبیعی مقاوم شوند. 

مدیرکل صمت گیان، با اشاره به تحقق اشتغال 
۱۵ هزار و ۷۰۰ نفری بخش صنعت و اصناف از تعهد 
۳۵ هزار اشتغال اســتان در سال جاری، گفت: ۷۵ 

هزار نفر در حوزه صنعت استان فعالیت می کنند.
تیمور پورحیدری با بیان اینکه حدود ۱۸۰۰ واحد 
صنعتی دارای پروانه در اســتان گیان فعالیت می 
کنند، گفت: همچنین بالغ بر ۱۷ هزار واحد تولیدی 

صنفی و کارگاه کوچک در استان داریم.
وی با اشاره به سهم قابل توجه واحدهای تولیدی 
در اشتغال استان گیان، اظهار کرد: در سال جاری 
حدود ۱۷۴ واحد صنعتی جدید را راه اندازی کردیم 
که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد ۱۶ 

درصدی دارد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گیان با بیان 
اینکه ۵۲ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری برای این 
۱۷۴ واحد پیش بینی شــده و زمینه اشغال ۸۸۰۰ 
نفر را فراهم می کند، افزود: ۱۸۰ پروژه صنعتی نیز 
در استان داریم که پیشرفت بالای ۶۰ درصد دارند 
و بخشی تا پایان سال و بخشی دیگر تا نیمه نخست 
سال آتی به بهره برداری خواهد رسید و برای ۶۱۸۵ 

نفر اشتغال ایجاد می کند.
پورحیدری با اشــاره به سرمایه گذاری ۵۴ هزار 
میلیارد تومانــی برای پروژه های تولیدی و صنعتی 
اســتان، اضافه کرد: ۳۳ شهرک صنعتی در سطح 
استان و یک شهر صنعتی در رشت داریم که صنایع 
بزرگی را درخود جای داده؛ مساحت اراضی در اختیار 
شهرک های صنعتی استان ۱۸۵۰ هکتار است و به 
زودی ۲۵۰ هکتار زمین در رشــت و انزلی وشفت و 
لوشان به سرمایه گذاران واگذار می شود؛ همچنین 
خلع ید زمین از سرمایه گذارانی که عملیات اجرایی 

را آغاز نکرده اند، در دست اقدام است.
وی یکی از رویکردهای دولت سیزدهم را احیای 
واحدهای راکد دانست و خاطرنشان کرد: نهضت احیا 
شروع شــده و ۴۰۰ واحد راکد را شناسایی کردیم 

که با پشتیبانی استاندار گیان، تاکنون ۱۱۵ واحد 
صنعتی با سرمایه گذاری ۱۳۷۰ میلیارد تومانی احیا 

شده است.
مدیرکل صمت گیان همچنین از شناسایی ۳۴۵ 
واحــد راکد دیگر خبر داد و تصریح کرد: ۱۴۵ واحد 
صنعتی قابلیت احیا دارند و با اســتفاده از ظرفیت 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان تا پایان سال 
جاری و ســال آینده به چرخه تولید باز می گردند؛ 
۷۵ واحد صنعتی نیز با ۳۰ درصد ظرفیت مشغول 
فعالیت هستند که در دستور کار کمیته نهضت احیا 

قرار دارند.
وی گیان را دارای ۴۹ واحد معدنی دانست که 
پروانه بهره برداری دارند و متذکر شد: ۴۸ معدن غیر 
فعــال نیز داریم که از طریق مزایده به چرخه تولید 

مواد معدنی خواهند پیوست.
پورحیــدری، عمــده معادن گیــان را مصالح 
ساختمانی دانست و تاکید کرد: صنایع سیمان گیان 

ظرفیت خوبی دارد و به زودی صادرات ســیمان به 
روسیه را آغاز خواهیم کرد.

وی با بیان اینکــه ۷۵ هزار نفر در حوزه صنعت 
اســتان فعالیت می کنند، گفت: ۲۳۰ هزار نفر در 
بخش اصناف بوده و مشــغول کسب و کار هستند 
و ۱۷۰۰ نفر مستقیم و ۳۰۰۰ نفر غیر مستقیم در 

بخش معادن فعالیت می کنند.
مدیرکل صمت گیان با اشاره به تحقق اشتغال 
۱۵ هزار و ۷۰۰ نفری بخش صنعت و اصناف از تعهد 
۳۵ هزار اشتغال استان در سال جاری، بیان کرد: در 
دهه فجر امسال ۳۲ طرح صنعتی را با سرمایه گذاری 
۵۷۰۰ میلیارد تومانی اجرا کردیم و برای ۱۸۷۰ نفر 

شغل ایجاد شد.
پورحیدری بــه صــادرات ۷۵۰ میلیون دلاری 
از گمرکات گیان طی ســال گذشــته خبر داد و 
خاطرنشان کرد: سهم صنعت ۳۷۰ میلیون دلار بوده 

است.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گلستان 
از آغاز عملیات اجرایی تعریض و ایمن سازی نقطه 
پرتصادف و اجرای جدول محور روستایی یساقی با 

حضور استاندار و به مناسبت ایام دهه فجر خبر داد.
عادل مصدقــی مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای گلستان در مراسم آغاز عملیات اجرایی دو 
پروژه ایمن سازی راه های گلستان که در سه راهی 

یساقی شهرستان کردکوی محل برگزار شد، گفت: 
تعریض و ایمن سازی نقطه پر تصادف محور یساقی 
در قالب زیرسازی، آسفالت و اجرای روشنایی محور با 

اعتبار ۲۰ میلیارد تومان انجام می شود.
به گفته وی، اجرای جدول نیز به طول ۲ کیلومتر 
در طول محور روســتایی یساقی با اعتبار ۵ میلیارد 

تومان در این روز آغاز شده است.
مصدقــی ادامــه داد: برنامه ریزی شــده که این 

پروژه ها تا اوایل سال ۱۴۰۳ به بهره برداری برسند.
وی با بیان اینکه گلســتان با دارا بودن ۹۵ نقطه 
پر تصادف بعد از استان تهران دومین استان کشور 
از این نظر اســت، اظهار کرد: طی دو سال گذشته 
از دولت سیزدهم تاکنون ۳۱ نقطه از این نقاط رفع 
خطر و ایمن سازی شده اند و برنامه ریزی شده که در 
سال ۱۴۰۳ نیز ۴۵ نقطه آشکارسازی، رفع و ایمن 

سازی شود.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گلستان 
خاطرنشان کرد: بناست منابع مالی این نقاط نیز از 
محل مولدسازی، منابع اســتانی و مسئولیت های 

اجتماعی بیمه ها و بانک ها تأمین شود.
به گفته مصدقی، از محل ســفر دوم ریاســت 
جمهوری به استان نیز یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
برای این نقاط مصوب شــده که در مراحل تأمین و 

اباغ استانی قرار دارد.
مدیران حوزه اســتانداری، نمایندگان مجلس، 
مدیران شهرستانی و ائمه جمعه و جماعات و اهالی 

منطقه نیز در این مراسم حضور داشتند.
این پروژه به صورت ائتافی دو دســتگاه اجرایی 
راهداری و حمل و نقل جاده ای و بنیاد مسکن انقاب 

اسامی استان آغاز شده است. 

با حضور معاون آبزي پروري شیلات گلستان صورت پذیرفت:

نشست تعاملي شیلات گلستان با تشکل ها و آبزي پروران 

مدیرکل راه و شهرسازی گلستان خبر داد؛

معرفی حدود 4 هزار واحد به بانک برای دریافت تسهیلات نوسازی

مدیرکل صمت گیلان عنوان کرد:

اشتغالزایی ۱۵ هزار نفری صنعت و اصناف گیلان در سال جاری 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گلستان اعلام کرد: 

آغازعملیات اجرایی ۲ پروژه ایمن سازی راه های گلستان  
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      آشپزی

درمان آکنه و جوش صورت
شما اگر از صابون به صورت مکرر استفاده کنید 
قطعا تعادل پوســت خود را به هم می زنید، این امر 
باعث می شود تا باکتری ها بر روی بدن انسان رشد 
کرده و باعث ایجاد جوش و آکنه شوند. گلاب دارای 
خواص ضدباکتریایی می باشــد کــه با این موضوع 

مبارزه می کند.
شما برای از بین بردن آکنه و جوش صورت می 
توانید از گلاب استفاده کنید چرا که درمان طبیعی 

می باشد.
پاک سازی پوست صورت

گلاب با آب رســانی به پوست صورت باعث می 
شود تا آلودگی ها و چربی های پوست کاهش پیدا 
کند. گلاب را می توان یک تونر طبیعی دانست که 

باعث آبرسانی و پاک سازی پوست صورت می شود.
مرطوب کننده طبیعی پوست

از گلاب به عنوان یــک مرطوب کننده طبیعی 
پوســت یاد می شود چرا که باعث می شود تا بافت 

های پوست از حالت خشکی خارج شود.
درمان پف زیر چشم

کسانی که پف زیر چشم دارند می توانند به راحتی 
با گلاب آن را درمان کنند چرا که گلاب دارای خواص 

ضدالتهابی و خنک کنندگی می باشد.
درمان پوست حساس

اگر دارای پوست حســاس هستید می توانید از 
گلاب اســتفاده کنید چرا که بــرای درمان قرمزی 

پوست بسیار موثر می باشد.
درمان پوست چرب

خیلی از افراد با داشتن پوست چرب همیشه در 
حال شست و شوی پوست خود هستند، گلاب یکی 
از بهترین درمان های طبیعی برای این امر می باشد.

جوان سازی پوست صورت
گلاب یک ماده عالی برای پاکسازی پوست صورت 
بوده که باعث می شود تا رادیکال های آزاد موجود در 

پوست از بین رفته و پوست جوان باقی بماند.

درمان اگزما و پسوریازیس
خیلی از افراد از بیماری های پوستی مختلف مانند 
اگزما رنج می برند، برای درمان این نوع از بیماری ها 
بهتر است از خواص ضدالتهابی گلاب استفاده کنید.

درمان آفتاب سوختگی
گلاب برای درمان آفتاب ســوختگی مؤثر است، 
شما می توانید از گلاب برای درمان آفتاب سوختگی 
اســتفاده کنید چرا که باعث افزایش سرعت بهبود 

پوست می شود.
نرم کننده لب ها

اگر بخواهید یک نرم کننده طبیعی لب داشــته 
باشــید می توانید از گلاب استفاده کنید، شما برای 
این امر می توانید مقداری قاشق چای خوری شکر 
را با یک قاشق چای خوری گلاب ترکیب کنید و بر 
روی لب های خود بمالید، پس از گذشت ۱۵ دقیقه 

لب های خود را با آب سر بشویید.
رفع موهای زائد بدن

از زمان های قدیم برای از بین بردن موهای زاید 
بدن از ترکیب گلاب و زاج اســتفاده می شده است. 
شــما برای این کار مقداری پودر زاج را با سه قاشق 
گلاب ترکیب کنید و روغن زیتون به آن اضافه کنید، 
مخلوط به دست آمده را بر روی پوست و قسمت های 
زاید قرار داده و بعد از یک ساعت محل مورد نظر را 

با آب سرد بشویید.
تقویت و افزایش رشد مو

گلاب باعث می شــود تا بــه راحتی از ریزش مو 
جلوگیری شود باعث افزایش رشد موها شود.

درمان شوره سر
اگر می خواهید برای درمان شوره سر از یک گیاه 
ضدعفونی کننده اســتفاده کنید قطعا گلاب گزینه 

مناسبی می باشد.
دوران بارداری و زایمان

گلاب برای درمان افســردگی بسیار مناسب می 
باشد چرا که باعث کاهش هورمون های استرس می 
شود. گلاب در دوران بارداری برای زنان باردار مفید 

می باشد. همچنین برای درمان میگرن می توان از 
گلاب کمک گرفت.

در دوران بارداری پوست انسان چرب و خشک می 
شــود و باعث ایجاد جوش می شود، شما می توانید 
از گلاب برای درمان پوســت های خشــک و چرب 

استفاده کنید تا آکنه و جوش درمان شود.
میــل کردن گلاب در دوران بــارداری باعث می 
شود تا هضم غذا به درستی انجام شود و برای درمان 
بیماری های معده و یبوست بسیار مفید می باشد. 
همچنین شما می توانید از گلاب برای درمان خلق و 

خوی خود استفاده کنید.
نوزادان و کودکان

کودکانی که دچار درد هستند می توانند از گلاب 
بــرای درمان درد خود اســتفاده کنند. گلاب برای 
درمان پوست های حساس کودکان و التهاب پوست 
و ســوختگی پای نوزادان مفید می باشد. همچنین 
اگر می خواهید کودک شما دارای آرامش باشد بهتر 
است به وی گلاب بدهید، بو کردن گلاب باعث ایجاد 

آرامش در افراد می شود.

سرماخوردگی و گلودرد
زمانی که شما ســرماخورده اید و دچار گلودرد 
شــده اید می توانید از گلاب برای درمان گلودرد و 
سرماخوردگی استفاده کنید، گلاب باعث می شود تا 
سیستم ایمنی بدن شما تقویت شود. گلاب به عنوان 

یک آنتی بیوتیک طبیعی شناخته می شود.
خواص گلاب برای چشم

شــما می توانید از گلاب به عنوان قطره چشمی 
استفاده کنید چرا که باعث بهبود بینایی در افراد می 

شود و از بیماری آب مروارید پیشگیری می کند.
معده، دستگاه گوارش و یبوست

اگر شما از جمله افرادی هستید که دچار بیماری 
نفخ، معده درد و... می شوید بهتر است از گلاب برای 
درمان آن اســتفاده کنید، گلاب به درمان یبوست 

کمک شایانی می کند.
فشار خون و قلب

خــواص ضدالتهابــی گلاب باعث می شــود تا 
برای کاهش فشار خون بســیار موثر باشد. خواص 
ضدالتهابی گلاب برای تقویت و پیشگیری از بیماری 

های قلبی موثر است.
استرس، افسردگی و آلزایمر

از بخور گلاب می توان برای آرامش استفاده نمود، 
چرا که بخور گلاب باعث جلوگیری از بیماری های 
مختلف عقلی مانند آلزایمر می شود. گلاب بازدارنده 
آمیلوئید می باشد که این عنصر باعث ایجاد فراموشی 
در افراد می شود. گلاب به دلیل خواص ضداسترس و 
ضد افسردگی باعث می شود تا بدن در مقابل استرس 

و افسردگی واکنش مناسب نشان دهد.
سردرد و میگرن

اگر دچار بیماری های ســردرد و میگرن هستید 
بهترین کار این اســت که از گلاب برای درمان این 
بیماری کمک بگیرید، شــما می توانید یک پارچه 
آغشته به گلاب را بر روی پیشانی خود ببندید تا درد 

آن کاهش پیدا کند.
عوارض و مضرات گلاب

گلاب در برخی از افراد باعث ایجاد حساسیت می 
شود، از جمله علائم حساسیت می توان به خارش، 

سوزش و قرمزی پوست اشاره کرد.

خاصیت های گلاب

شیرینی های اصیل ایرانی هر کدام طعم 
و مزه خودشــان دارند و مختص شهرهای 
مختلف است این بار خرما لندو یک شیرینی 
معروف سیستان بلوچستان و زابل را برای 
شــما آورده ایم که فوق العاده خوشــمزه و 
مقوی اســت و شما می توانید برای پاییز و 
زمستان این شیرینی را تهیه کنید زیرا طبع 
بسیار گرمی دارد. این خرما لندو را می توانید 
در مقدار کم تهیه کنید و برای تغذیه بچه ها 

گزینه بسیار خوبی می باشد.
مواد لازم

۵۰۰ گرم خرما: 
۳۰۰ گرم گندم: 

۲۰۰ گرم کمتر کنجد: 
طرز تهیه شیرینی خرما لندو
مرحله اول: آماده سازی گندم

ابتدا باید از گندم خیلی مرغوب استفاده 
کنید که مناســب تفت دادن باشد وگرنه 
شیرینی خوبی نخواهید داشت. از شب قبل 
گندم را خیس کنید و در این زمان چندین 
بــار آب گندم را عوض کنیــد و بعد داخل 
آبکش قرار دهید تا آب اضافه خارج شــود 
و بعد روی یک دستمال پهن کنید و کاملا 

خشک کنید.
مرحله دوم: تفت دادن

در ادامــه باید یک تابــه را روی حرارت 
ملایــم قرار دهید و بــرای ۱۰ دقیقه تقت 
دهید تا وقتی که ترد و پوک شــود و کمی 

تغییر رنگ دهید.
مرحله سوم: مخلوط کردن مواد

خرما ها را از قبل هسته گیری کنید و به 
دلخواه می توانید پوست خرما را جدا کنید 
بدین صورت که داخل آب جوش قرار دهید 
و بعد داخل آب ســرد به راحتی جدا کنید. 
حالا گندم داغ را به خرما های هسته گیری 
شده اضافه کنید و هم بزنید ابتدا با چنگال 
مواد را هم بزنید تا دست شما نسوزد و بعد 

خوب مواد را ورز دهید تا یکدست شود.
مرحله چهارم: تهیه شیرینی خرما لندو

در ادامه بعد کنجد را نیز داخل تابه کمی 
تفت دهید تا بــوی خامی آن از بین برود و 
کمی تغییر رنگ دهد و داخل یک کاســه 
بریزید و می توانید به دلخواه چند قاشق نیز 
داخل مواد خرما بریزید و هم بزنید حالا باید 
از مواد به اندازه یگ گردو بردارید و گرد کنید 
و داخل کنحد بو داده بزنید و داخل سینی 
قرار دهید و برای نصف روز در یخچال قرار 
دهید تا خودش را بگیرید و سرو کنید. نوش 

جان
فوت و فن های دستور پخت خرما لندو

می توانید بعد از ۲ ســاعت این شیرینی 
را سرو کنید ولی هرچقدر بیشتر در یخچال 

بماند خوشمزه تر می شود.
می توانید به دلخواه از انواع مغز ها در این 

شیرینی استفاده کنید.
 خرما لند ماندگاری بالایی دارد فقط لازم 
اســت آن را در ظرف در بسته نگه دارید تا 

خشک و سفت نشود.
ریختن کنجد اختیاری است می توان آن 

را حذف کرد.
می توان به جای مخلوط کردن با دست 
وقتی مغزهــا را به خرما اضافــه کردید و 
مخلوط کرد و بعد جسم سنگینی را روی آن 
قرار دهید و حدود ۱۳ ساعت روی شیرینی 
بماند تا منسجم شــود و بعد از این جسم 
سنگین را برداشــته و شیرینی را به شکل 

دلخواه در آورید.

طرز تهیه شیرینی خرما لندو 
مقوی و سالم

       طب سنتی  

پارک های آبی دبی از هیجان انگیزترین تفریحات 
شهر هستند.

 دبی، شهر خیره کننده جهان که امروزه به عنوان 
یکی از پرگردشــگرترین و محبوب ترین شهرهای 
دنیا شناخته می شود، جاذبه های دیدنی و تفریحی 
متعــددی را در بر گرفته اســت که پارک های آبی 
آن سهم بســزایی را در جذابیت این شهر و جذب 
گردشگر دارند. قطعا گذراندن یک روز آبی و خنک 
در میان هوای داغ این شهر، بسیار لذت بخش خواهد 
بود، اما ســوالی که ذهن بسیاری از گردشگران را به 
خود مشغول کرده است، انتخاب میان دو پارک آبی 

وایلد وادی و آتلانتیس است. 
معرفی پارک آبی وایلد وادی 

دبی
بی شــک آوازه پارک آبی وایلد وادی به گوشتان 
خورده اســت، اما دلیل معروفیت و محبوبیت این 
پارک چیســت؟ پارک آبی وایلــد وادی که یکی از 
بهترین پارک های آبی دنیا محسوب می شود، درست 
روبه روی برج خلیفه واقع شــده  و بازی های آن به 
حدی هیجان انگیز و منحصربه فرد است که نظیرش 
را حتی کشورهای اروپایی به خود ندیده است. شایان 
به ذکر اســت که این پارک در سال ۱۹۸۷ تاسیس 
شــده و از قدیمی ترین پارک های آبی شــهر دبی 

محسوب می شود. دارا بودن بلندترین سرسره جهان، 
قابلیت تنظیم دمــای آب پارک، موقعیت مکانی و 
...همه و همه ســبب شده است که گردشگران، این 
پارک آبی را در صدر لیست تفریحات خود قرار دهند. 
اگر انتخاب شما نیز پارک آبی وایلد وادی دبی است، 
ادامه این مطلب را مطالعه کنید تا به شرح قوانین و 

مقررات این پارک بپردازیم.
قوانین پارک آبی وایلد وادی

پارک آبی وایلد وادی در میان ۱۰ پارک برتر دنیا، 
حرف های بسیاری برای گفتن دارد. به دور از ذهن 
نیست که در چنین پارکی، قوانین و مقرراتی وجود 
داشته باشد که آگاهی از آن ها پیش از سفر خالی از 
لطف نیست. از جمله این قوانین و مقررات عبارت اند 

از:
اســتفاده از بازی های این پارک آبی بی نظیر بر 
اساس قد است، نه بر مبنای سن. بنابراین این نکته را 
در نظر گرفته و مطابق با آن بازی های مد نظر خود 

را انتخاب کنید.
آوردن هرگونه غذا، نوشــیدنی و اشیا تیز به این 

پارک ممنوع است.
برای بردن کودکان زیر ۲ سال به این پارک نیاز به 

پرداخت ورودی نیست.
توجه به عمق آب استخرهای این پارک ضروری 

است، زیرا گاها عمق این استخرها فراتر از تصور شما 
است.

به همراه داشــتن دوربین گوپــرو در این پارک 
مشــکلی نداشته و تنها در سرســره جمیرا اسکرا، 
نمی توان از آن استفاده کرد. بردن حیوانات خانگی 

به این پارک ممنوع است.
رعایت نظافت در همه بخــش های پارک الزامی 

است.
شــما عزیزان می توانید با مراجعه به سایت دبی 
دیسکانت از سایر قوانین و مقررات پارک آبی وایلد 
وادی مطلع شوید و ســفری آرام و بدون نگرانی را 
تجربه کنید. سایت دبی دیسکانت سایتی معتبر و 
ایرانی بوده که ارائه دهنده انواع خدمات سفر به دبی 
است، از خدمات ویزا گرفته تا بلیط تخفیف دار مراکز 

تفریحی دبی.
نظرات درباره پارک آبی وایلد وادی

  بســیاری از گردشــگرانی که در سفر خود به 
شهر دبی، پارک آبی وایلد وادی را انتخاب کرده اند، 
جذابیت این پارک را در سرسره های بلند و مهیج، 
رودخانه های خروشان و مجاورت آن با هتل جمیرا 
و برج العرب دانسته اند. همچنین اختیاری بودن نوع 
پوشش در این پارک سبب شده است که همه افراد 
با هر عقیده ای از این پارک فوق العاده جذاب و مهیج 

بهره مند شوند. در صورت تهیه بلیط تخفیف دار این 
پارک آبی از سایت دبی دیسکانت، می توانید علاوه 
بر صرفه جویی در هزینه ها از مراکز تفریحی بیشتری 
بازدید کنید و سفری فراموش نشدنی را برای خود و 

همراهانتان رقم بزنید.
عکس اول متنی رپورتاژ پارک آبی آتلانتیس بهتر 

است یا پارک آبی وایلد وادی 
معرفی پارک آبی آتلانتیس دبی

از دیگر پارک های آبی مهیج دبی که قصد داریم با 
معرفی آن انتخاب را برای شما گردشگران عزیز آسان 
کنیم، پارک آبی آتلانتیس است که بازدید و گذراندن 
یک روز از سفر خود در آن، تجربه ای بی نظیر خواهد 
بود. برخلاف پارک آبــی وایلد وادی، این پارک آبی 
مســتقل نبوده و بخشی از هتل آتلانتیس را شامل 
می شــود. دارا بودن بیش از ۳۰ سرسره و تفریحات 
متعددی از قبیل جت اسکی، موج سواری، سواحل 
اختصاصی و... لحظات مفرحی را برای گردشــگران 
رقم خواهد زد. آکواریومی بــا ۶۵۰۰۰ جانور آبزی 
از دیگر جذابیت های این پارک آبی اســت که از آن 
به عنوان بزرگ ترین آکواریوم خاورمیانه و آفریقا یاد 
می شود. بنابراین با آسودگی خاطر این مجموعه آبی 
و تفریحی را انتخاب کرده و سفر خود را بیش از پیش 

جذاب کنید.
قوانین و مقررات پارک آبی آتلانتیس

از آن جایی که پارک آبی آتلانتیس در لیســت 
برترین پــارک های آبی این شــهر قــرار دارد، با 
ارائــه قوانیــن و مقرراتی، ایمنــی و راحتی تمامی 
بازدیدکنندگان را فراهم کرده اســت. این قوانین و 

مقررات به شرح زیر است:
کودکان زیر ۱۳ ســال جهت ورود به پارک آبی 
آتلانتیس و بازدید در این پارک باید یک فرد بالای 

۱۸ سال را به همراه داشته باشند.
ورود مواد غذایی و هرگونه خوراکی از خارج پارک 
ممنوع است و در صورت نیاز می توان به رستوران ها 

و کافه های این پارک مراجعه کرد.
پوشیدن لباس های مخصوص شنا جهت استفاده 

از استخرهای این پارک الزامی است.
ورود حیوانات خانگی به این پارک ممنوع است.

کــودکان زیر ۲ ســال می توانند بــا ارائه کارت 
شناسایی، بدون بلیط وارد این پارک شوند.

به جهت پیشگیری از هرگونه مشکل و لذت بردن 
از این پارک، تمامی قوانین و مقررات را بررسی کرده 
و همچنین با تهیه بلیط از ســایت دبی دیسکانت، 
می توانید در صورت هرگونه ابهام در زمینه این قوانین 

با کارشناسان این سایت حرفه ای در ارتباط باشید.
نظرات درباره پارک آبی آتلانتیس

همان طور که گفته شد، یکی از بزرگ ترین پارک 
های آبی خاورمیانه، پارک آبی آتلانتیس اســت که 

به دلیل قرار داشــتن بازی هــای متنوع و مفرح در 
این پارک، انتخاب بســیار مناسبی برای همه افراد 
است. گردشــگرانی که بازی در این پارک را تجربه 
کرده اند، در کنار سرسره های هیجان انگیز آن، ساحل 
اختصاصی، آکواریوم و ســافاری کوسه آن را توصیه 

می کنند.
کدام پارک آبی دبی را انتخاب کنیم؟

در این مطلب به مقایســه دو پارک آبی معروف 
دبی کــه پارک آبی وایلد وادی و آتلانتیس اســت 
پرداختیم. اما انتخاب میان این دو پارک را به عهده 
شما می گذاریم، زیرا هر یک از این پارک ها تجربه ای 
متفاوت و منحصربه فرد را برای شــما رقم خواهند 
زد )برای بررســی بیشتر پارک های آبی دبی به این 
مقاله مراجعه کنید(. لازم به ذکر است که پارک آبی 
وایلد وادی از موقعیت مکانی بهتری برخوردار بوده و 
دسترسی به آن بسیار راحت است. همچنین در این 
پارک امکانات تفریحی بیشتری برای کودکان فراهم 
شده است. در مقابل پارک آبی آتلانتیس نسبت به 
پارک آبی وایلــد وادی بزرگ تر بوده و از تنوع بازی 
های بیشتری برخوردار است. پس از انتخاب پارک 
آبی موردعلاقه خود، با سپردن سفر خود به سایت 
دبی دیســکانت، بدون هیچ دغدغه ای به دبی سفر 

کنید و تنها به تفریح در این شهر بپردازید.
دبی

آیا هنوز در انتخــاب میان پارک آبی وایلد وادی 
و آتلانتیــس دچــار تردید هســتید؟ از بازی های 
هیجان انگیز لذت می برید یا سپری کردن لحظات 
خود در آرامش؟ شنا در استخر را ترجیح می دهید یا 
آفتاب گرفتن کنار ساحل؟ قطعا پس از پاسخ دادن به 
پرسش های ذکر شده در بالا و رجوع به علایق خود 
انتخاب راحت تری میان این دو پارک خواهید داشت. 
از آن جایی که هر دو این پارک ها بســیار مهیج و 
  کامل هستند، انتخاب بهترین آن تنها به سلیقه شما 

بر می گردد.
پوشش در پارک آبی دبی

حال که تصمیم خود را در رابطه با انتخاب بهترین 
پارک آبی دبی نهایی کرده اید، قصد داریم پوشــش 
در پــارک آبی دبی که یکی از دغدغه های بانوان به 
هنگام تهیه بلیط این پارک ها اســت، بپردازیم. در 
این پارک های آبی امکان پوشیدن مایو، بورکینی و 
بیکنی وجود دارد و تمامی بانوان با هرگونه اعتقاد   و 
نوع پوشش می توانند در این پارک لحظات مفرحی 
را تحربه کنند. پوشیدن لباس های خیابانی، لباس 
هایی با دکمه های فلزی و جواهرات سنگین در این 
پارک های آبی ممنوع است. بنابراین موارد ذکر شده 
در بالا را به کار گیرید تا به هنگام رفتن به این پارک 

آبی با هیچ گونه مشکلی مواجه نشوید.

       گردشگری  

پارک آبی آتلانتیس بهتر است یا پارک آبی وایلد وادی  
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محققان با بازســازی موفق غده تیروئید درون 
طحال نشــان دادند که این پیوند به ســاختار و 

عملکرد طحال آسیبی وارد نمی کند.
 بیمارانی که تحت عمــل کامل تیروئید قرار 
می گیرند، معمولاً به درمان خوراکی نیاز مادام العمر 
دارنــد. در حالی که این درمان در حفظ ســطح 
هورمون پایه موثر است، اما در بازگرداندن ظرفیت 
پویای یدوتیرونیــن )T۳(، که برای عملکرد های 
زیســتی حیاتی ضروری است، کاربردی ندارد. در 
همین زمینه داده های بالینی نشــان می دهد که 
کمبود T۳ می تواند خطر ابتلا به فشار خون بالا، 
اختلال عملکرد قلبی و سایراختلالات سلامت روان 

را افزایش دهد.
Advanced Sci�  مطالعه منتشر شده در

ence، راه حلی نوآورانه برای چالش های پیوند با 
رشد تیروئید در طحال ارائه کرده است. مخققان با 
استفاده از خواص کم نظیر طحال، که با ساختار 
نرم و منبع خون غنی مشــخص می شــود، یک 
راهبرد جدید را برای بازســازی تیروئید پیشنهاد 

کردند.
روش اصلــی درمان ســرطان تیروئید با ۵۰۰ 
هزار مورد جدید در ســال، حذف غده تیروئید با 
جراحی اســت که معمولاً با یک تجویز خوراکی 
مــادام العمر همراه اســت. این درمــان می تواند 
برخی از فعالیت های اساسی هورمون های تیروئید 
را حفظ کند، امــا نمی تواند عملکرد های حیاتی 
تیروئیــد را بازگرداند. پیوند بافت تیروئید یک راه 
حل مناسب برای بازیابی عملکرد تیروئید پس از 
برداشتن تیروئید، به ویژه در موارد سرطان تیروئید 
در مراحل اولیه بوده اســت. این رویکرد می تواند 
معایب مرتبط با هورمون درمانی خوراکی تیروئید 
را هم کاهش دهد. از سویی دیگر برای پیوند نیاز به 
استفاده یک عمر دارو های سرکوب کننده سیستم 
ایمنی اســت که این خود دارای مضرات فراوانی 
است. با این حال، به دلیل محدودیت های جراحی 
در سیســتم گردش خون و ساختار عروقی خود 
تیروئید، بازسازی بافت تیروئید در محل در بیماران 

چالش برانگیز است.
یکی از موانع اصلی پیشرفت در این زمینه، نبود 
روش های موثر برای بازسازی یک سیستم گردش 
خون کاملاً توســعه یافته و در مقیاس بزرگ در 
بدن حیوانات بالغ است. زیرا این سیستم گردش 
خــون برای حمایت از بازســازی اندام های هدف 
ضروری است. پزشکی بازساختی شامل استفاده از 
مهندسی بافت برای ایجاد پیوند سلول ها و بافت ها 
می شود که به طور بالقوه جایگزین نیاز به درمان 
جایگزینی هورمون است. با این حال، آزمایش های 
قبلی پیوند خودکار تیروئید در حیوانات و انسان ها، 
با هدف قرار دادن نقــاط عضلانی یا زیر جلدی، 
نتایج رضایت بخشی نداشته است؛ بنابراین می توان 
نتیجه گرفت که کارایی بازسازی بافت یا سلول به 
عوامل مختلفــی از جمله وضعیت بافت پیوندی، 
محل و نحوه پیوند بستگی دارد. پروفسور دونگ 
لی و همکارانش در دانشــگاه لنکستر دراین زمیه 
از ویژگی های ساختار منحصربه فرد طحا استفاده 
کردنــد که ظرفیت پذیرش تعداد قابل توجهی از 
ســلول ها و بافت های کاشته شــده به عنوان یک 
ســکوی احیاکننده را داراســت. ایــن رویکرد با 
موفقیت منجر به بازیابی کامل سطح هورمون در 
موش ها شده است. علاوه بر این، مطالعات نشان 
دادند که این روش در پاســخ به علائم زیســتی 
موثرتر از درمان جایگزینی هورمون است. علاوه بر 
این، ارزیابی طولانی مدت اثرات درمان جایگزینی 
هورمون ثابت کرد که غده تیروئید بازسازی شده 
در طحال، گسترش زیستی را در موش ها پس از 
برداشتن کامل تیروئید بدون هیچ عارضه جانبی 
بازسازی کردند، که نشان دهنده ظرفیت قابل توجه 

این روش برای کاربرد های بالینی است.
در چند سال گذشــته، این گروه رویکرد های 
فنی را برای اصلاح ساختار طحال در حیوانات زنده 
توسعه داده اند و آن را با نیاز های بازسازی بافت ها و 
اندام های هدف همراه کردند. از دستاورد های قابل 
توجه این گروه در تحقیقات قبلی آنها می توان به 
بازسازی موفقیت آمیز کبد در طحال اشاره کرد. 
مفهوم بازسازی یک اندام در اندام دیگر، چشم انداز 
ایجاد یک مســیر فناورانه جدید را برای بازسازی 
اندام های بزرگ و پیچیــده معرفی می کند. این 
رویکرد نوآورانه ظرفیت ایجاد پیشرفت های قابل 
توجهی در زمینه پزشــکی احیا کننــده را دارد. 
وظیفه اصلی طحال، نگهداری سلول های خونیست. 
این عضو در شــرایطی که بدن نیاز به سلول های 
خونی دارد، آنها را آزاد می کند و به جریان خونی 
می فرستد. طحال یکی از اعضای سیستم ایمنی 
بدن هم به شمار می رود و در تقویت واکنش های 
ایمنی و مبارزه با عفونت ها نقش دارد./صداوسیما 

بازسازی غده تیروئید در 
داخل بافت طحال

     خبر

 مصرف مکمل هــای آهن با معده خالی، حداقل 
۳۰ دقیقه قبل از غذا یا دو ساعت بعد از غذا، روشی 

رایج است.
ویتامین ســی به جذب بهتر آهن در بدن کمک 
می کند و برخی مواد مانند پلی فنل ها نیز مانع جذب 

آهن می شوند.
بنا بر تخمین هــا، ۱.۲ میلیارد نفر در سراســر 
جهان به فقر آهن دچارند. مصرف مکمل های آهن 
کاربردی ترین راه بــرای افزایش میزان آهن در بدن 

است.
به گفته دکتر »منکا گوپتا«، پزشک متخصص در 
طب کاربردی در سنگاپور، اگر کمبود آهن از طریق 
آزمایش خون تایید شده باشد و اگر فرد علائمی مانند 
خستگی، ضعف، تنگی نفس و رنگ پریدگی داشته 
باشد، متخصصان کادر بهداشــت و درمان مصرف 

مکمل های آهن را توصیه می کنند.
به گفته گوپتا، زنانی که دچــار کمبود آهن اند، 
به ویژه آن هایی که در ســن باروری اند، علامت هایی 
مربوط به چرخه عادت ماهانه مانند دوره های طولانی 

و دردناک و نامنظم قاعدگی، دارند.
او همچنین افزود کسانی که به طور منظم ورزش 

می کنند به ویژه ورزش های ســنگین و استقامتی، 
به علت انتقال بیشتر گلبول های قرمز و افزایش نیاز 
به اکسیژن، لازم است که میزان آهن خون  را افزایش 

دهند.
به گفته گوپتا، کمبود آهن باعث افزایش حساسیت 

به عفونت  می شود.
گوپتا در این  باره توصیه می کند: مکمل های آهن 
را با معده خالی مصرف کنید، زیرا بعضی مواد موجود 
در غلات کامل و محصولات لبنی مانند فیتات ها و 

تانن ها، مانع جذب آهن می شوند.
همچنین، پلی فنول های موجود در چای سیاه و 
دم نوش ها، قهوه، حبوبات، غلات، میوه ها و سبزیجات، 

ممکن است مانع جذب آهن شوند.
به توصیه گوپتــا، مصرف مکمل آهن ۳۰ دقیقه 
قبل از صرف غذا یا دو ساعت بعد از صرف غذا بهترین 

راه برای افزایش جذب آهن در بدن است.
به گزارش ایندیپندنت، برخی پژوهش ها نشــان 
می دهــد که ویتامین ســی می توانــد جذب آهن 
»غیرهِــم« )nonheme یــا »ناهِــم«( را افزایش 
می دهد. آهن غیرهم نوعی آهن اســت که در غذاها 

و مکمل های گیاهی یافت می شود.

به توصیه گوپتا، جــذب آهن در بدن را می توان 
به طور طبیعی و به کمک مواد مغذی حاوی ویتامین 
ســی مانند پرتقال و توت فرنگــی و فلفل دلمه ای 

افزایش داد.
ترکیــب کردن غذاهای گیاهی غنــی از آهن با 
منابع آهنِ هِم موجود در گوشت قرمز، مرغ و ماهی 
نیز جذب کلی آهن را بهینه می کند. غلات کامل و 
لبنیــات را باید جدا از وعده های غذایی غنی از آهن 

مصرف کرد.
گاهــی، مکمل های آهن عــوارض جانبی مانند 
درد شــکم و حالت تهوع و یبوست دارند. اما، بنا بر 
پژوهش های صورت گرفتــه، مصرف دو روز یک بار 
مکمل آهن به جای مصرف روزانه می تواند این عوارض 

را کاهش دهد.
گوپتا می گوید: مصرف بیش از حد آهن خطرناک 
است و مشکلات جدی برای سلامت مانند مشکلات 
کبــدی به همراه خواهد داشــت. بنابراین، پیش از 
مصرف آن، حتما با پزشــک یا متخصص مشورت 

کنید.
مواد غذایی سرشار از آهن

در ادامه به برخی از مواد غذایی که منابع مهمی 

برای تامین آهن مورد نیاز بدن هستند، می پردازیم:
* گوشت گاو

گوشت گاو یکی از منابع خوراکی مهم برای تامین 
آهن مورد نیاز بدن اســت بــا این حال اگر به دلیل 
کلسترول بالا یا تمایل به گیاهخواری، مصرف گوشت 
قرمز را کاهش داده اید می توانید در کنار آن از منابع 
گیاهی حاوی آهن که در ادامه به معرفی آنها خواهیم 
پرداخت، استفاده کنید. به گفته متخصصان تغذیه، 
میزان  آهن مورد نیاز هر فرد طی یک روز به ســن و 
جنسیت وی بستگی دارد اما به طور معمول مردان به 
دریافت هشت میلی گرم آهن در طول روز نیاز دارند 
و زنان نیز تا سن ۵۰ سالگی باید ۱۸ میلی گرم آهن 
دریافت کنند اما پس از آن، دریافت هشت میلی گرم 

آهن برای تامین نیاز روزانه بدن آنها نیز کافیست.
* گوشت طیور

گوشت طیور هم منبع خوبی از آهن است. گوشت 
بوقلمون، مرغ یــا اردک مواد غذایی مفیدی در این 

زمینه هستند.
* سبزی های تیره و برگدار

اگر به دنبال یک غــذای خوش طعم و در عین 
حال حاوی این عنصر حیاتی هستید، خوردنی هایی 

همچون اسفناج، کلم برگ و کلم سبز می توانند به 
شــما کمک کنند که آهن بیشتری دریافت کنید. 
روش هــای متنوعی برای مصرف این ســبزیجات 
پرخاصیت وجود دارد. می توانید این ســبزیجات را 
بخارپز کنید، تفت دهید یا خرد کنید و به سالاد خود 

اضافه نمایید.
* ماهی

ماهی با پروتئین بالا و چربی کم، یک منبع غذایی 
مفید برای افزودن آهن به رژیم غذایی تان است.

* میگو
میگــو نیز منبع غنی از آهن اســت و می توانید 
مقداری برنج قهوه ای نیــز در کنار این غذا مصرف 

کنید.
*غلات

صبحانه، وعده غذایی بسیار خوبی برای دریافت 
آهن اســت. سبوس و جو دوسر همگی مواد غذایی 

خوبی برای دریافت آهن هستند.
* تخم مرغ

تخم مرغ هم منبع خوبی از آهن اســت و به هر 
صورتی که پخته شــود با مصرف آن، مقداری آهن 
دریافت می کنید. با این حال، مصرف همزمان قهوه 
یا چای داغ با تخم مرغ ممکن اســت مانع از جذب 

آهن شود.
* آجیل و خشکبار

بــا مصرف بادام هندی یا پســته می توانید آهن 
دریافت کنید. میوه های خشک مانند کشمش، آلو، 

خرما یا هلو نیز در این زمینه مفید هستند.
* هندوانه

هندوانه چیزی بیش از یک خوراکی با طراوت در 
تابستان اســت. یک برش کوچک هندوانه می تواند 
۰.۶۹ میلی گرم آهن به بدن شما برساند. در مقایسه 
با یک برش هندوانه، پنج عدد انجیر متوســط یک 
میلی گرم آهن دارد و این در حالیست که یک عدد 

موز حاوی تقریبا ۰.۳۶ میلی گرم آهن است.
* شکلات

به گفته متخصصان، شــکلات هــم می تواند در 
تامین آهن برای بدن مفید باشد. با این حال مصرف 

زیاد آن می تواند مضر باشد./ایسنا

بهترین راه مصرف مکمل های آهن چیست؟ 
کمبــود ویتامین ها و 
مواد معدنی بر سلامت 
بدن تاثیر بسیاری دارد. 
کمبــود آهــن در بــدن 
معمولا با خستگی بسیار 
زیاد، ضعف، تنگی نفس 
پوست  رنگ پریدگی  یا 

همراه است. 

زمانی که بچه بودیم شــاید یکــی از بزرگترین 
آرزوهای مــا گذراندن تعطیــلات آخرهفته، خانه 
پدربزرگ ها و مادربزرگ ها و جمع شــدن بچه های 
خالــه و  دایی یا عمه و عمو کنار هم بود. زندگی آن 
زمان صفایی داشت که این روزها نمی توان آن زیبایی، 
ارتباطات و کنارهم بودن را جســت  و جو کرد، آن 
زمان کنار اقوام و بســتگان با جمع های دهها نفری 

آرامش و سرزندگی بسیاری وجود داشت.
یــادم می آیــد وقتی بچــه بودیم همیشــه با 
دخترخاله ها و دختر دایی ها بدون اطلاع خانواده برای 
پایان هفته با مادربزرگ هماهنگ می کردیم که به 
پــدر و مادر ما زنگ بزند که ما روزهای پایانی هفته 
را خانه آنها باشــیم. به محض اینکه مادربزرگ ما را 
دعوت می کرد چنان شادی در دل مان ایجاد می شد 
که همچنان پس از گذشت سال ها آن شور و شعف 

در وجودمان هنوز هست.
دوران گذشته سفره هایی که برای میهمانی پهن 
می شد گاه به بیش از ۵۰ نفر هم می رسید. آن زمان 
هنگامی که سفره میهمانی گسترده می شد سفره دل 
هم همزمان با خوردن غذا پهن می شد، هرکسی از 
چیزی صحبت می کرد یک نفر گلایه از آزار و اذیت 
بچه ها، دیگری از شیطنت ها و بازیگوشی های بچه ها 
و گاهــی هم دلخوری ها و برخــی هم طنزهایی از 

فعالیت های اعضای خانواده مطرح می کردند.
آنچه که بیشتر از همه ما را در این دورهمی های 
بزرگ خانوادگی خوشحال می کرد، چندین ساعت 
کنار هم بودن،  شــادی و خنده بچه ها و دیدارهایی 
همراه با شــادی و آرامش بود که شــاید همه این 
موضوعات که گفته شد دیگر در بسیاری از خانواده ها 

تکرار نمی شود.
دیگر خنده های کودکانه به همراه اقوامی همچون 
خاله و دایی یا عمه و عمو شنیده نمی شود. بازی هایی 
که آن زمان با اقوام و بســتگان داشتیم دیگر جایی 
برای انجام آنها وجود ندارد یا برخی مواقع به ندرت با 
تعدادی اندک صورت می گیرد. کاهش بعُد خانوارها 
و تک فرزندی یا نهایت ۲ فرزند در هر خانواده نشانی 
از حذف بسیاری از برنامه های دوران کودکی ماست. 
این روزها خیلی از بچه ها تک فرزند هستند و باعث 
می شود در آینده فرزندان آنان دیگر خاله، عمه، عمو 

و دایی نداشته باشند.
در صــورت ادامه این روند، دیگر نســل خاله ها، 
عمه ها، دایی ها و عموها برچیده خواهد شد و فرزندان 
آینده نمی دانند که اینها چه مفهومی دارند و چگونه 

چنین نسلی تشکیل می شود
مفهوم خاله و دایی برای نســل آینده ناشناخته 

است
به خاطر کاهش بعُد خانوار در جامعه ممکن است 
در آینده دیگر بچه های این نسل ها با واژگانی مانند 
دایی، خاله، عمع و عمو آشنا نباشند حتی مفهوم آنها 
برای این گروه ها ناشناخته باشد. این موضوع به دلیل 

گرایش خانواده ها به تک فرزندی و در برخی مواقع 
که برخی اصلا تمایلی به بچه دار شدن ندارند، اتفاق 

خواهد افتاد.
نسلی که ما بودیم با تعداد زیاد عمه، عمو، خاله 
و دایی و بچه های آنها زندگی را ســپری می کردیم 
اما نسل های آینده انگار نه خود و نه پدرها و مادرها 
تمایلی به افزایش بعُــد خانوار و تعداد زیاد فرزندان 
ندارند و همین موضوع منجر به حذف این گروه ها از 

اقوام و فامیل خواهد شد.
امروزه زندگی همه ما به دلیل برخی مشــکلات 
اقتصادی، کاهش ارتباطات و گرفتار بودن در مسایل 
زندگی به دیدارها و دورهمی های محدود بین خانواده 
درجه یک محدود شده اســت. دیگر دورهمی های 
دهها نفری در زندگی های امروزی معنایی ندارد. فقط 
دیدارها با پدر، مادر، خواهر و برادر خلاصه می شود. 
شاید فرزندان ما به دلیل کاهش ارتباط بین اقوام و 

بستگان حتی اقوام درجه ۲ را هم نشناسند.
این مساله نه تنها برای نسل آینده مخاطراتی از 
نظر ارتباطی و کاهش بعُد خانوار به همراه دارد، بلکه 
باعث کوچک شدن خانوارها خواهد شد. موضوعی 
که اگر امروز به آن فکر نکنیم شــاید تا ســال های 
سال حسرت روزهایی در کنار بستگان و آشنایان را 
بخوریم. دیگر بسیاری از مفاهیم در خانواده ها تغییر 
خواهد کرد و خانوارها به نوعی به پدر، مادر، خواهر یا 

برادر ختم می شود.
در صــورت ادامه این روند،  دیگر نســل خاله ها، 
عمه ها، دایی ها و عموها برچیده خواهد شد و فرزندان 
آینده نمی دانند که اینها چه مفهومی دارند و چگونه 
چنین نسلی تشکیل می شــود؛ بنابراین باید دنبال 
راهکارهایی برای این موضوع بود تا در آینده گرفتار 

کوچک شدن اعضای خانواده ها نباشیم.
۱۲ درصد خانوارها تک نفره هستند

صالح قاســمی دبیر مرکز مطالعــات راهبردی 
جمعیت کشــور درباره کاهش بعُد خانوارها اینگونه 
توضیح می دهد و می گوید: اکنون حدود ۲۵ میلیون 
خانــوار در ایران داریم که ۱۲ تــا ۱۳ درصد از این 
تعداد، خانوارهای تک نفره با حدود سه میلیون خانوار 
هســتند. خانوار تک نفره یعنی خانواری با تنها یک 
عضو که شامل گروه های مختلف می شود؛ به عنوان 
نمونه کسانی که هرگز ازدواج نکرده اند یا ازدواج کرده 

و طلاق گرفته اند و حالا تنها زندگی می کنند.
یکی از موضوعات مهم در زمینه کاهش اعضای 
خانوارها در ســال های آینده مساله پیری جمعیت 
است زیرا طبق برخی داده های آماری تا سال ۲۰۳۵ 
تعداد جمعیت سالمند کشــور به حدود ۳۵ درصد 
می رســد. اکنون میزان سالمندی در کشور به ازای 
جمعیت ۱۰ درصد اســت. براساس داده های آماری 
اکنون جمعیت ۱۵ تا ۶۴ ساله در سن زادآوری کشور 
حدود ۷۰ درصد هستند اما در سال ۱۴۳۵ این تعداد 
به حدود ۵۵ درصد جامعه رسیده و شیب کاهشی 

این آمار آغاز خواهد شد.
بنابرایــن زمانی کــه بعُد خانوار رونــد نزولی و 
سالمندی روندی صعودی داشته باشد؛ به طور یقین 
یک جامعه پیر با کاهش شــمار اقوام و بستگان در 
آینده نصیب ایران خواهد شد. آینده ای که مخاطرات 
زیادی در دوران ســالمندی جمعیت کشور سپری 
خواهد کــرد. اگر حداقل تعداد اعضــای خانواده ها 
در حدی معقولانه باشــد بخشی از مشکلات آینده 
حل خواهد شــد البته مهمترین راهکار آن از سوی 
جامعه شناسان گرایش به فرزندآوری و افزایش شمار 

اعضای خانواده ها مطرح شده است.
خانه مادربزرگ هم خالی است

اگرچه آن زمان بســیاری از اوقات پنجشــنبه و 
جمعه ها خانه مادربزرگ همه اقوام و بستگان نزدیک 
جمع می شــدند این روزها نوه های مادربزرگ ها به 

تعداد انگشتان دست هم نمی رسد
کاهش تعداد اعضای خانواده به شیوه ای با سرعت 
در پیشــروی اســت که اگرچه آن زمان بسیاری از 
اوقات پنجشنبه و جمعه ها خانه مادربزرگ همه اقوام 
و بستگان نزدیک جمع می شدند اما این روزها تعداد 
نوه های هر مادربزرگ و پدربزرگ به تعداد انگشتان 
دســت هم نمی رسد به نوعی خانه مادربزرگ ها هم 

دیگر خالی از هیاهوی دوران بچگی شده است.
خانه مادربزرگ هم دیگر خالی است. صدای 
شــلوغی بچه های دایی و خاله یا عمو و عمه 
دیگر در این خانه شنیده نمی شود. این روزها 
دوران بچگی هم با بچه های دوران گذشــته 
متفاوت شــده حیات خانه مادربزرگ هم از 
دست شیطنت بچه های آن زمان آسوده خاطر 
است زیر اکنون تبلت و گوشی جای بسیای از 

بازی ها را گرفته است.
مصداق کاهش شــمار اقوام و بستگان براساس 

تحقیقات جهانی
بســیاری از جوامع کشــورهای جهان در زمینه 
تحولات گسترده در ساختار خانواده ها و کاهش شمار 
اقوام و بستگان آنها عمدتا قابل مشاهده بوده است. 
موسسه علمی ماکس پلانک آلمان نیز با همکاری 
بوئنوس ایرس در آرژانتین و دانشگاه آمستردام هلند 
تحقیقاتی انجام داده که براساس این مطالعات انتظار 
می رود در آینده شــمار اقوام خانــواده یک فرد در 
سراســر جهان به طور متوسط به میزان بیش از ۳۵ 
درصد کاهش یابد. در کنار والدین، خواهران،  برادران، 
 خاله ها، دایی ها، عمه ها و عموها به علاوه فرزندان آنها 

نیز جز اقوام و اعضای خانواده محسوب می شوند.
براساس اظهارات محققان، اکنون یک زن ۶۵ ساله 
در جهان به طور متوســط ۴۵ خویشاوند زنده دارد. 
این در حالی اســت که طبق پیش بینی ها، در سال 
۲۰۵۰ یک زن ۶۵ ســاله فقط ۱۵ عضو خانوادگی 
خواهد داشت. کاهش تعداد اعضای خانواده او از نظر 
آماری در سال ۲۰۹۵ همچنان ادامه خواهد داشت و 

حتی به ۱۴.۱ نفر نیز خواهد رسید.
کاهش تعداد اعضــای خانواده ها در ایران در 

آینده
مخاطرات کاهش میزان فرزندآوری، روند نزولی 
اعضــای خانواده ها و پیری و ســالمندی جامعه در 
سال های نه چندان دور به عنوان موضوعات مهم در 
کشور به شمار می رود که باید بسیار مورد توجه قرار 
گیرد. به همین منظور عالیه شکربیگی، جامعه شناس 
حوزه خانواده در گفت و گو با خبرنگار گروه جامعه 

ایرنا به برخی از مشکلات این حوزه پرداخته است.
شکربیگی گفت: مشکل کاهش بعُد خانوار را مانند 
دیگر کشورهای دنیا در ایران مشاهده خواهیم کرد؛ 
بنابرایــن در آینده تعداد اعضــای خانواده ها در این 
کشور نیز روندی کاهشی پیش می گیرد زیرا شاخص 
باروری در ایران ۱.۶ فرزند به ازای هر مادر اعلام شده 

است.
وی ادامــه داد: اکنون این شــاخص باروری جز 
پایین ترین شــاخص باروری در منطقه غرب آسیا، 
شمال آفریقا و منطقه  خاورمیانه است. در حالی که 
نرخ باروری در سال ۱۳۶۵ در ایران به رقم ۶.۵ فرزند 
به ازای هر زن رسیده بود. همین موضوع باعث رشد 
تعداد اعضای خانواده و برگزاری دورهمی های بزرگ و 

آشنا بودن فرزندان با مفاهیم خاله و عمه بود.
مفاهیم خاله، عمو، عمه و دایی در آینده محلی 

از اعراب ندارد
شکربیگی اظهار داشــت: اگر به این آمارها دقت 
شــود وقتی که کاهش فرزندآوری در جامعه وجود 
دارد یکســری از مفاهیم همانند خاله، عمو، عمه و 
دایی در آینده در خانواده هــا دیگر محلی از اعراب 
ندارد. در واقع این موضوع به عنوان چالشــی ترین 

مساله در زمینه کاهش بعُد خانوار به شمار می رود.
وی ادامه داد: زمانی که تعداد فرزندان یک خانواده 
به یک یا دو فرزند کاهش یابد علاوه بر کم شدن بعُد 
خانوار دیگر شمار اقوام و بستگان هم کاهشی خواهد 
شد و دیگر عمه، عمو، خاله و دایی در خانواده ای که 
یک فرزند دارد و خواهر یا برادری ندارد در آینده برای 
ازدواج آنهــا دیگر مفاهیمی به نام عمو و خاله وجود 

ندارد و این مفاهیم از بین خواهد رفت.
این جامعه شناس حوزه خانواده گفت: همچنین 
رکورد ســرعت کاهش نــرخ باروری در ســه دهه 

گذشته به نام ایران ثبت شده است. اکنون بسیاری از 
خانواده ها به سمت تک فرزندی یا نهایت ۲ فرزندی 
پیش رفته اما برخی دیگر از والدین حتی حاضر به 
داشتن یک فرزند هم نیستند. اینها مشکلاتی است 
که در آینده همه را با اینگونه مفاهیم غریبه خواهد 

کرد.
باید جلوی از بین بردن واژگان خاله و عمه را 

بگیریم
عوامــل زیادی مانند عامــل اقتصادی، فرهنگی 
و نگرشــی در این زمینه وجــود دارد. باید نگرش 
خانواده ها به فرزندآوری تغییر کند تا دوباره خانواده ها 

به افزایش باروری و رشد بعُد خانوار فکر کنند
شکربیگی معتقد است: باید به دنبال راهکارهایی 
اساسی برای کاهش تعداد اعضای خانواده و افزایش 
تمایل خانواده ها به فرزندآوری باشیم زیرا در آینده 
بسیاری از فرزندان امروز با واژگان خاله، دایی، عمو و 

عمه آشنا نخواهند بود.
وی اظهار داشــت: اینکه چه باید کرد که بتوانیم 
برای از دست دادن مفاهیمی همچون، خاله، دایی، 
عمه و عمو جلوگیری کنیم. براساس تحقیقاتی که در 
غرب تایید شده است اگرچه کاهش جمعیت امری 
جهانی است و مختص ایران نیست و در کشورهای 
مختلف دنیا موضوع کاهش جمعیت وجود دارد. اما 

باید به دنبال عوامل اصلی این مساله باشیم.
این مدرس دانشــگاه افزود: عوامل زیادی مانند 
عامل اقتصادی، فرهنگی و نگرشــی در این زمینه 
وجود دارد و باید نگرش خانواده ها به فرزندآوری تغییر 
کند تا دوباره خانواده ها به افزایش باروری و رشد بعُد 
خانوار فکر کنند و جمعیت بالای خانوارهای اقوام و 
بستگان مانند گذشته دورهمی داشته و فرزندان آنان 
نیز با همبازی های خود در میان خانواده درجه یک 

مانند خاله و دایی سرگرم بازی شوند.
 شــکربیگی معتقد است: اگر وضعیت به چنین 
شــیوه ای پیش برود به طور یقین بعُــد خانوار در 
سال های آینده کوچک و کوچک تر خواهد شد و با 
توجه به اینکه جامعه به سمت سالمندی هم پیش 
خواهد رفت. همین مساله نیز مزید بر علت خواهد 
شــد و در آینده علاوه بر داشــتن جامعه ای با بعُد 
خانوارهای کوچک بدون داشتن اقوام و بستگان زیاد، 

 سالمندی را نیز تجربه خواهد کرد./ایرنا

خاله ها و عمه ها؛ گشتم نبود نَگَرد نیست
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علیشیر زهیروف تروماتولوژیست یا ضربه شناس 
در کلینیک SM با آسیب های ورزشی مختلفی روبرو 
شــده است. خیلی از این آسیب ها در طول تمرینات 
ورزشــی برای فرد رخ داده است. به نظر می رسد او 
چیزهای زیادی در مورد آسیب دیدگی در ورزش می 
داند. این آسیب شناس نکات کلیدی را در مورد آسیب 

های ورزشی می گوید:
 بیشترین فراوانی

 آســیب پذیرترین اجزای بدن برای ورزشکاران 
به ترتیب زانو، مفصل مچ پا، شــانه ها، دست ها و در 
نهایت آرنج هستند. بسیاری از آسیب ها و بیماری های 
سیستم اســکلتی عضلانی به طور مستقیم به نوع 
ورزش فــرد بســتگی دارد: مثلا آرنــج برای تنیس 
بازان و ورزشــکاران گلف و زانو برای دوندگان نقاط 

آسیب پذیری هستند.
 یکی دیگر از آسیب های رایج، پارگی تاندون آشیل 
اســت که در پرش های بلند و بازیکنان بسکتبال و 
فوتبال رخ می دهد. این مصدومیت در افراد مسن تر 
نیز بیشتر رخ می دهد چون با افزایش سن، بافت های 
بدن )از جمله تاندون ها و مفاصل( فرسوده می شوند 

که خطر آسیب دیدگی را افزایش می دهند.
 آسیب های ورزشی معمولاً در موارد زیر دیده می 

شود:
 ماهیچه ها

رباط ها
تاندون ها

مفاصل
استخوان ها

 تفاوت در چیست؟ همه چیز بسیار ساده است.
 - ماهیچه ها دقیقاً همان چیزی هســتند که در 
طول تمرینات قدرتی از آنها استفاده می کنیم. گروه 
خاصی از اندام ها که از بافت ماهیچه ای تشکیل شده و 
وظیفه حرکت را بر عهده دارند و بدن ما را در وضعیت 
عمودی نگه می دارند. به مجموعه ماهیچه های بدن 

»مجموعه عضلانی« می گویند.
 - رباط ها عناصر اتصال دهنده خاصی هستند که 
استخوان ها را در کنار هم نگه می دارند و از دررفتگی 
جلوگیری و حرکات ما را تســریع می کنند. آسیب 
به رباط ها باعث شــل شدن مفاصل می شود. گاهی 
اوقات رباط ها به ســادگی پاره می شوند که نیاز به 

ترمیم دارند.
 - تاندون ها بر خلاف تصور رایج، رباط نیستند. اگر 
رباط ها استخوان ها را کنار هم نگه می دارند، تاندون 
ها برای اتصال ماهیچه ها به اســتخوان ها مورد نیاز 

هستند. آنها به خم شدن  مفاصل کمک می کنند.

 - مفاصل  مجموعه متحرک استخوان ها هستند. 
ســطوح آنها با غضروف بادوام خاصی پوشیده شده 
است و همیشه یک شکاف کوچک بین غضروف های 
اســتخوان های مفصل وجــود دارد - حفره ای پر از 
مایع سینوویال، که غضروف های مفصلی را روان  و 

مرطوب می کند.
 - و در نهایت استخوان ها. ناخوشایندترین اتفاقی 
که ممکن است برای آنها بیفتد این است که استخوان 
ها بشــکنند. اغلب این اتفاق در هنگام سقوط های 
ناموفق رخ می دهد. حداقل ترین آســیب یک ترک 

روی استخوان است و حداکثر  شکستگی است.
 تشخیص صدمات

 چه علائمی نشــان دهنده آســیب است؟ درد، 
تورم، قرمزی ناحیه آسیب دیده، اختلال در عملکرد 
عضلات یا رباط ها مهمترین علائمی هستند که نشان 
از مصدومیت فرد دارند. هنگامی که یک مفصل آسیب 
می بیند، ممکن است تغییر شکل داده که به راحتی 

مشخص است.
 در صــورت مشــاهده این علائــم، حتما با یک 
تروماتولوژیست ارتوپد مشورت کنید. متاسفانه افراد 
بلافاصلــه پس از رگ به رگ شــدن یــا پارگی  به 
متخصــص مراجعه نمی کنند و منتظر هســتند تا 
قســمت آســیب دیده خود به خود درمان شود در 
نتیجه، هیچ اتفاق خوبی نمی افتد و ممکن اســت 

آسیب دیدگی بیشتر شود.   
 برای تعیین ماهیت آســیب و شدت آن، پزشک 
ممکن است درخواست MRI برای بیمار تجویز کند. 
همه چیز بستگی به این دارد که پزشک به چه آسیب 

خاصی مشکوک است.
 انتخاب گزینه های درمانی

 روش درمان پس از تشخیص مشخص می شود. 
مثلا رباط ها و تاندون ها با استفاده از تکنیک هایی 
مانند آرتروســکوپی یا تزریق درمانی به هم دوخته 
می شوند و مفاصل آسیب دیده ترمیم می شوند. اگر 
استخوان شکسته شود، پزشک می تواند استئوسنتز را 
انجام دهد - قطعات استخوان را با استفاده از فیکساتور 

مخصوص جمع آوری کند، ایمپلنت را انجام دهد یا 
اگر یک ترک کوچک روی استخوان رخ داده است، به 

سادگی پا را گچ می گیرند. 
 گاهی اوقات به جای جراحی باید محافظه کارانه  
عمل کرد. به عنوان مثال، “آرنج تنیس بازان” با یک 
ارتز )یک دستگاه ثابت کننده خاص( و داروهایی که 

درد و التهاب را تسکین می دهند، درمان می شود.
 در پایــان، من می خواهم همه را تشــویق کنم: 
تقریباً هر آسیب ورزشی قابل درمان است اما باید در 
اسرع وقت به پزشک مراجعه کنید. فقط یک پزشک 
می تواند تشــخیص صحیح را انجــام دهد و گزینه 

درمانی مناسب را ارائه دهد. 

گزارش

از آسیب دیدن در ورزش وحشت نکنید 
تروماتولوژیست روس در مقاله ای به آسیب های ورزشی پرداخته است.

سرپرست فدراسیون انجمنهای ورزشی 
گفــت: فرایند انتخابات در فدراســیون 
انجمنهای ورزشی در حال شکل گیری 
اســت و برای این مهم باید شرایط این 
فدراسیون جهت برگزاری مجمع مهیا و 

آماده شود.
 به گزارش ایسنا، “نصرالله پریچهره” 
تصریح کــرد: انجمنهای ورزشــی یک 
مجموعه منحصر بفرد و یک فدراسیون 
خاص است که با دیگر فدراسیونها کاملا 
متفاوت است و اصلا با دیگر مجموعه ها 
نباید مقایسه شود چراکه این فدراسیون 
16 انجمن و 4 کمیته را مدیریت می کند 
که از این تعداد 4 رشته المپیکی هستند، 
چندین رشته در بازیهای آسیایی و دیگر 
مســابقات مهم آسیایی و جهانی حضور 
دارند و سرو سامان دادن به این رشته ها 
کار ســاده ای نیست و لازم است که این 
انجمنها و کمیته ها که برخی از آنها حتی 
از بعضی از فدراسیونها بزرگتر و پرکار تر 
هستند، دائما فعالیت آنها آنالیز و بررسی 
شــوند تا حیات این فدراسیون تضمین 

گردد.
 پریچهره افــزود: از زمان حضور بنده 
در این فدراســیون که حــدود 2 ماه از 
آن سپری شده وضعیت دو انجمن مهم 
و پرمخاطــب کریکت و پارکور را تعیین 
تکلیف کردیم و مســئولان جدید برای 
ادامــه فعالیت ایــن دومجموعه درنظر 
گرفتیم و دو مجمع انتخاباتی برای هیات 
انجمنهای ورزشی گلســتان که مدتها 
با سرپرســت اداره می شــد و همچنین 
هیات انجمنهای ورزشــی چهارمحال و 
بختیاری را برگــزار کردیم، ضمن اینکه 
بــرای هیات بلاتکلیف اســتان اصفهان 
هم یک سرپرست باتجربه و کارنامه دار 
انتخاب نمودیم، بطور تحصصی و جداگانه 
با اکثر مسئولین انجمنها نشست تخصصی 
داشتیم و فعالیت و کارنامه تک تک آنها 
را مورد بررســی قرار دادیم و در این بین 
اساســنامه پارکور و ورزشهای هوایی را 
بررســی دقیق کرده و با برپایی جلســه 
هیات رییسه موارد مذکور را مورد تصویب 

قرار دادیم.
 سرپرســت فدراســیون انجمنهای 
ورزشــی در خصوص شــرایط برگزاری 
مجمع انتخاباتی این فدراســیون تاکید 
کرد: بنده معتقد هستم برای اینکه یک 
فدراسیون با این عظمت برای انتخابات 
مهیا شــود ابتدا باید نواقص و نارسایی ها 
برطرف شده، کلیه انجمنها و کمیته های 
زیر مجموعه سرو سامان گرفته و از همه 
مهمتر وضعیت هیات های اســتانی که 
تکلیف معینی نداشته اند مشخص شود 
و متعاقب آن کمیسیونهای مختلف برای 
این تعداد رشــته تشکیل شده و سپس 
مجمع برگزار شــود تا رییس منتخب با 
فراق بال بتواند در این مجموعه شــفاف 
و ســرند شــده مدیریت کنــد، این در 
حالی اســت که زمان زیادی از ثبت نام 
انتخاباتی می گذرد  کاندیداهای مجمع 
و برای این زمــان طولانی هم باید چاره 

اندیشی شود.
 پریچهــره همچنین گفــت: پس از 
تکمیل فرایند انتخابات، بطور قطع با دفتر 
مشترک فدراسیونها هماهنگی لازم جهت 
برگــزاری مجمع انجــام خواهد گرفت، 
ضمن اینکه با توجه به تفکرات جدیدی 
که در حوزه قهرمانی صورت گرفته بارقه 
امید بــرای برگزاری مجامع انتخاباتی به 

بهترین شکل روشن شده است.
 وی در پایان اظهار داشت: ما تابع وزارت 
ورزش و جوانان هستیم و ماموریت بنده 
هم برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون 
انجمنهای ورزشی است که مسلما به نحو 
احسن و در چارچوب قانون این مجمع را 

سر موعد مقرر برگزار خواهیم کرد. 

پریچهره: 

فرایند انتخابات در فدراسیون انجمنهای 
ورزشی در حال شکل گیری است

    در حاشیه

جدول سودوکو
جدول سودوکو یک بازی و سرگرمی جالب و جذاب می باشد جدول سودوکو از یک جدول 81 خانه تشکیل شده است ، هر جدول از 9 سطر و9  ستون تشکیل شده است . همین جدول 
خود نیز به 9 بخش تقسیم شده که هر بخش یک بسته 9 تایی را شامل  میشود. درون این بسته ها را باید با اعداد یک تا 9 پر کنید اما مجاز نمی باشید که در هر سطر یا ستون از اعداد 

تکراری استفاده کنید .

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

2    5   7  
7   9  2  5  
8 5  7 4 6    
3  5   8  4 1
1 8  4  5 3 9  
   1 2 3 8 6  
    1 9  8  
5 7 8   4 2  9
   2   5   

استعلام بگیرید، مقایسھ کنید، خرید کنید.خرید اینترنتی بیمھ بدنھ
باز کردنمشاھده بھترین پیشنھادھای خرید بیمھ ثالث

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

5 8 4 2 6  1 7 3
9  1 5 3  4 8  
7  3  4 8 9 2  
8 3  4 5  7 1 2
1      5 6 4
  6 7   8   
  8 9  1 6 5 7
  5 3 7 4    
 9 7  8   4 1

خرید اینترنتی بیمھ بدنھ
برای خرید بیمھ بدنھ ارزان، قیمت ھا را از اینجا ببینید و مقایسھ کنید +ارسال رایگان

bimeh.com | بیمھ دات کام

باز کردن
SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

9  6    4   
1  2 4 3  9   
      6  1
5  7     9  
   9   8  2
8  9 1  4    
3  4 7 2  5 6  
7 6      4  
2 9   4  3   

خرید اینترنتی بیمه بدنه
برای خرید بیمه بدنه ارزان، قیمت ها را از اینجا ببینید و مقایسه کنید +ارسال رایگان bimeh.com | بیمه دات کام

باز کردن SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

3  7  2 8   6
 6 2   7   5
1     5 8 2  
   4 8     
9    3 6    
    1 9  4  
2     3 9  4
  8 2 9   5  
  5  7   3  

خرید اینترنتی بیمھ بدنھ
برای خرید بیمھ بدنھ

ارزان، قیمت ھا را از
اینجا ببینید و مقایسھ
کنید +ارسال رایگان

باز کردن

بازیکن سابق تیم ملی فوتبال ایران با بیان این که 
کادر فنی نتوانست در طول رقابت های جام ملت های 
آسیا به ترکیب ثابتی دست پیدا کند گفت: تغییرات 

پرتعداد بزرگترین لطمه را به تیم ملی وارد کرد.
 علیرضــا اکبرپور در گفت وگو با خبرنگار مهر در 
ارزیابی عملکرد تیم ملی فوتبال ایران در هجدهمین 
دوره رقابته ای جام ملت های آســیا و نرسیدن این 
تیــم به فینال گفت: وقتی گل اول را زدیم این تصور 

به وجود آمد که می توانیم به گل های بیشتری هم 
دست پیدا کنیم و بدون دردسر راهی فینال شویم اما 
اشتباهات ما آنقدر زیاد بود که باعث شد تیم ملی قطر 
بتواند هم گل خورده را جبران کند و هم در پایان بازی 

به پیروزی دست پیدا کند.
 وی افزود: اشتباهات ما از تغییرات زیاد در ترکیب 
مشــکلات خط دفاع، تعویض های صورت نگرفته و 
نداشتن برنامه بود. تیم ما بعد از زدن گل اول که در 

دقایق ابتدایی صورت گرفت به یک باره در لاک دفاعی 
فرو رفت و این اجازه را به حریف داد تا بتواند به راحتی 
بازی کرده و با داشتن مهره های خوبی همچون اکرم 

عفیف بازی را با برد به پایان برساند.
 وی در خصوص اشتباهات خط دفاع در طول این 
تورنمنت گفت: از ابتدای این دوره جام ملت های آسیا 
کارشناسان فوتبال، هواداران تیم ملی و کسانی که با 
فوتبال آشنا بودند در خصوص مشکلات خط دفاعی 
صحبت کردند و تاکید داشتند که با این خط دفاع به 
مشکل برخورد خواهیم کرد اما تغییر اساسی در دفاع 
تیم ملی صورت نگرفت و یکی دو بازیکنی که در زمان 
کی روش نیمکت نشــین بودند به ترکیب اصلی راه 
پیــدا کردند اما در مجموع خط دفاع هماهنگی لازم 
را نداشت و دیدیم که در بازی برابر فلسطین، امارات، 
سوریه، ژاپن و قطر گل دریافت کردیم و تنها در مقابل 
هنگ کنگ توپی از خط دروازه ما نگذشــت اما کادر 
فنــی به این خط دفاع اعتقاد داشــت اما این اعتقاد 

نتوانست ما را به فینال برساند.
 اکبرپور در مــورد تغییرات پی در پی در ترکیب 
و تعویض هایی که صورت می گرفت گفت: از اولین 
بازی تا دیدار قطر هرگز با یک ترکیب ثابت به میدان 
نرفتیم و هر بار شاهد چند تغییر در ترکیب اصلی تیم 
ملی بودیم. اگرچه شاید کادر فنی اعتقاد داشته باشد 
که بر اساس بازی با حریف این تغییرات رخ می داده 
است اما تیم ملی آنقدر زمان و فرصت داشت که بتواند 
به یک ترکیب ثابت و ایده آل دست پیدا کند تا این 

ترکیب ثابت به یک هماهنگی کامل برسد ولی این 
اتفاق رخ نداد و یکی از دلایل شکست ما برابر قطر و 
رسیدن دیدار برابر سوریه به وقت های اضافه همین 

تغییرات زیادی در ترکیب بود.
 کارشناس فوتبال در خصوص عدم استفاده از دو 
بازیکن تاثیرگذار همچون قایدی و قلی زاده گفت: در 
دیدار برابر قطر که بازی گره خورده بود این دو مهره 
تکنیکی می توانســتند کفه ترازو را به نفع تیم ملی 
ســنگین تر کنند. حضور این دو مهاجم دریبل زن و 
پرتلاش باعث می شد تا کناره های قطر مجبور شوند 
به زمین خود باز گردند و اجازه بازی سازی پیدا نکنند 
اما در کمال تعجب بازیکنی به میدان آمد که اگر چه از 
لحاظ کیفیت خوب است اما در آن لحظات حضورش 
بی فایده بود و عملا نمی توانســت کار مثبتی انجام 
دهد. بنابراین می توانیم تعویض های نادرست را یکی 
دیگر از عوامل شکســت ما برابر قطری بدانیم که در 
همین چند وقت پیش این تیم را با 4 گل شکســت 

داده بودیم.
 وی در خصوص جوانگرایی تیم ملی برای حضور 
موفق در جام جهانی گفت: جام ملت ها با تمام خوبی 
و بدی هایش به پایان رسید. درست است که باید علت 
شکست برابر قطر و انجام ندادن بازی های خوب برابر 
دیگر حریفان را آنالیز کرد تا ببینیم دلایل شکست چه 
بوده اســت اما زمان آن رسیده که تیم ملی را آماده 

حضور در جام جهانی کنیم.
 کارشــناس فوتبال گفت: به طور حتم تعدادی از 

این بازیکنان که در جام ملت ها حضور داشتند جام 
جهانی را نخواهند دید. بنابراین باید از همین امروز در 
مورد جوانگرایی شروع به کار کنیم. بازیکنان پرانرژی، 
تاکتیکی و قابل را برای جام جهانی آماده کنیم. انتخاب 
صحیح داشته باشیم و نفراتی را برگزینیم که بتوانند 
برای ما در جام جهانی موفق باشند. تا به امروز اعتقاد 
داشــتیم بازیکنان با تجربه ای حضور دارند که می 
توانند در جام ملت های آسیا جام را بالای سر ببرند اما 
حالا دیگر دوران برخی از این با تجربه ها گذشته و باید 
به فکر حضور بازیکنان پرانژی و پرانگیزه باشیم تا یک 

حضور موفق در جام جهانی داشته باشیم.
 اکبرپور در پایان و در پاسخ به این پرسش که آیا 
زمان تغییر سرمربی رسیده یا باید با همین کادر آماده 
حضور در جام جهانی شــویم گفت: پاسخ این سوال 
را باید مسؤولان فدراسیون فوتبال بدهند. کمی زود 
است که الان بخواهیم راجع به این موضوع صحبت 
کنیم. چون به نوعی حرف های احساساتی به میان 
خواهد آمد. باید رییس فدراسیون و سرمربی تیم ملی 
به همراه کارشناسان بزرگ فوتبال جلسات متعددی را 
برگزار کنند و سپس در این خصوص تصمیم گیری 
کنند. اما اعتقاد دارم بایــد اجازه دهیم تا کادر فنی 
نقطه نظــرات و برنامه های خود را برای جام جهانی 
اعلام کند و بعد مسؤولان فدراسیون در این خصوص 

تصمیم گیری کنند. 

تصمیمات کادرفنی به تیم ملی لطمه زد
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مازنــدران  شــیلات  مدیــرکل 

ازغیرفعــال بــودن 460 واحد اســتخر 
در مرکــز شــهید رجایــی کلاردشــت 

ــر داد.  خب
مدیــرکل شــیلات مازنــدران گفت: 
ــلامی  ــلاب اس ــروزی انق ــدو پی از ب
تاکنــون بیــش از دو میلیــارد قطعــه 
ــاری در اســتان  ــان خاوی ــواع ماهی ان

تولیــد شــده اســت.
ــن  ــار ای ــا اظه ــم زاده ب قاســم کری

کــه بعــد از پیــروزی انقلاب اســلامی 
ــواع  ــه ان ــارد قطع ــون دو میلی تاکن
ماهیــان خاویــاری در اســتان تولیــد 
شــد، گفــت: 1.9 میلیــارد قطعه بچه 
ماهیــان ســفید و ۸0 میلیــون قطعه 
ــده  ــد ش ــور تولی ــان کپ ــواع ماهی ان

اســت.
افــزود: 30 رودخانــه مهــم  وی 
شناســایی  اســتان  در  شــیلاتی 

شــد و 6۵ میلیــون قطعــه بچــه 
ماهــی ســفید در ایــن رودخانــه هــا 

ــد. ــازی ش رهاس
ــودن 460 واحــد  ــال ب وی ازغیرفع
ــی  ــهید رجای ــز ش ــتخر در مرک اس
ــت: ۲14  ــر داد و گف کلاردشــت خب
ــیزدهم  ــت س ــلاش دول ــا ت ــد ب واح

ــا شــده اســت. احی

ــر  ــدران خب ــیلات مازن ــرکل ش مدی
داد: 

غیرفعال بودن ۴۶۰ 
واحد استخر در 

مرکز شهید رجایی 
کلاردشت 
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مدیرکل شیلات مازندران ازغیرفعال بودن ۴۶۰ واحد استخر در 
مرکز شهید رجایی کلاردشت خبر داد. 

مدیرکل شیلات مازندران گفت: از بدو پیروزی انقلاب اسلامی 
تاکنون بیش از دو میلیارد قطعه انواع ماهیان خاویاری در اســتان 

تولید شده است.
قاســم کریم زاده با اظهار این که بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
تاکنون دو میلیارد قطعه انواع ماهیان خاویاری در استان تولید شد، 
گفت: ۱.۹ میلیارد قطعه بچه ماهیان سفید و ۸۰ میلیون قطعه انواع 

ماهیان کپور تولید شده است.
وی افزود: ۳۰ رودخانه مهم شــیلاتی در استان شناسایی شد و 
۶۵ میلیون قطعه بچه ماهی سفید در این رودخانه ها رهاسازی شد.

وی ازغیرفعال بودن ۴۶۰ واحد اســتخر در مرکز شهید رجایی 
کلاردشت خبر داد و گفت: ۲۱۴ واحد با تلاش دولت سیزدهم احیا 

شده است. 

خبر

مدیرکل شیلات مازندران خبر داد: 

غیرفعال بودن ۴۶۰ واحد استخر در مرکز 
شهید رجایی کلاردشت  

     

شهردار قائم شهر در بازدید از پروژه های عمرانی سطح این شهر در گفت و گو با خبرنگاران 
با اعلام اینکه در دهه مبارک فجر بیش از ۱۵پروژه  بهره برداری و کلنگ زنی می شود، گفت: 
از ایــن تعداد ۹ طرح به بهره برداری ، ۳ طرح رونمایی و چهار طرح هم عملیات اجرایی آن 

آغاز خواهد شد.
کاظم علیپور یکی از پروژه های شاخص سطح شهر قائمشهر که در دهه مبارک فجر به 
بهره برداری می رسد را خط پردازش سایت زباله قائمشهر اعلام کرد و گفت: برای این طرح 
دولت و سازمان شهرداری ها پای کار آمدند و اعتبار ویژه ای را برای این طرح اختصاص دادند.

وی ارزش تمام شده برای این طرح را ۳۸۰ میلیارد تومان اعلام  کرد.
شهردار قائمشهر دیگر طرحی که در دهه مبارک فجر امسال به بهره برداری می رسد را 
سایت تفریحی ورزشی و چمن مصنوعی سمنادشت اعلام کرد و ادامه داد: این طرح بزرگترین 
مجموعه ورزشی و چمن مصنوعی در بین شهرداری های شمال کشور است که در منطقه 

کمتر توسعه یافته اجرا شد.
علیپور، گفت:  هزینه اجــرای این طرح را ۱۸ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان و ارزش این 
پروژه طبق نظر کارشناسان رسمی دادگستری را  ۶۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان اعلام کرد.

شــهردار قائمشهر دیگر پروژه ای که دهه مبارک فجر به بهره برداری می رسد را زیرگذر 
دخانیات اعلام کرد و افزود: برای این طرح ۵۳۰ میلیارد ریال هزینه شده است .

وی در ادامه با اعلام اینکه ساخت پارک محله ای الویت شورا و شهرداری است ، گفت : به 
همین منظور عملیات اجرایی پارک معلم در هفته دولت آغاز و در دهه مبارک فجر به بهره 

برداری می رسد.
شهردار قائمشهر هزینه اجرا این طرح را ۲۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان و ارزش این پروژه 

را ۶۴ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان اعلام کرد.
وی با بیان اینکه یکی از مشکلات چندین ساله ترافیکی قائمشهر وجود شرکت بوتان گاز در 
امتداد مسیر خیابان آزادی بود، اظهار کرد: پس از رایزنی ها و تهاتر با شرکت بوتان گاز، ملک 
این شرکت جهت آزادسازی حریم و ادامه مسیر خیابان آزادی در اختیار شهرداری قائمشهر 

قرار گرفت.
شهردار قائمشهر ارزش این ملک را ۵۴ میلیارد تومان اعلام کرد.

شهردار قائمشهر با بیان اینکه در دهه مبارک فجر امسال کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان به بهره برداری می رسد، گفت: 

این کانون در دو طبقه در فضایی به مساحت ۵۰۰ متر مربع اداری اجرا می شود.
علیپور گفت: این کانون دارای بخش های مختلفی از جمله سالن مطالعه ، کلاس درس و 

فضای بازی است.
شهردار قائمشهر با اعلام اینکه دومین سرای شهروندی در پارک معلم با اعتباری بالغ بر 
۲ میلیارد تومان افتتاح می شود، گفت: اولین سرای شهروندی در هفته دولت امسال به بهره 

برداری رسید که با استقبال کودکان و نوجوانان مواجه بوده ایم .
وی از رونمایی ون خودرو معلولین ، خودرو ثبت تخلفات سیار و ماشین آتش نشانی فوق 

سنگین در دهه مبارک فجر امسال خبر داد.
شهردار قائمشهر از افتتاح آبنما سنگی در خیابان آیت الله صالحی مازندرانی با اعتبار یک 

میلیارد تومان خبر داد.
علیپور در ادامه با اشاره به اینکه یکی از دغدغه های مردم منطقه پشت راه آهن احداث 
زیرگذر قائم محله بوده است، افزود: به همین منظور فراخوان ارسال و پیمانکار انتخاب شد 

که اگر ابلاغ شود
بعد از افتتاح زیرگذر دخانیات نسبت به کلنگ زیرگذر قائم محله هم اقدام خواهیم کرد.

شهردار قائمشهر با اشاره به اینکه در سال گذشته پنج ایستگاه ثبت تخلفات در این شهر به 
بهره برداری رسید، گفت: امسال هم برای پنج ایستگاه دیگر ثبت تخلفات قرارداد بسته ایم که 

عملیات اجرایی ان هم به زودی آغاز می شود.
علیپور قرارداد اولیه برای اجرای این طرح را ۶ میلیارد تومان اعلام کرد.

شهردار قائمشهر در خصوص آسفالت جاده بابل و کمربندی شمال اشاره ای کرد و گفت 
: رایزنی های با راهداری و وزارت راه و ترابری به عمل آمد تا به صورت مشــارکتی نسبت به 

آسفالت این مسیر اقدام کنیم .
علیپور در پایان با اعلام اینکه یکهزار و ۵۰۰ تن قیر به ما اختصاص داده شده است، گفت: 

پیش بینی اعتبار برای این طرح ۶۰ میلیارد تومان است. 

شهردار قائم شهر خبر داد؛ 

بهره برداری بیش از 15طرح عمرانی و فرهنگی در ایام الله دهه فجر 
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